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G L A S I L O  S O C I A L I S T I Č N E  Z V E Z E  D E L O V N E G A  L J U D S T V A  ZA P O M U R J E

Koraki k nadaljnjemu razvoju
komunalnega sistema v Pomurju

Ob reševanju raznih nalog: in problemov iz področja dela 
občin pomurskega okraja so se že dalj časa in vse pogosteje po
stavljala mnoga vprašanja. Ta so terjala po vsebini drugačne 
odgovore kot včasih, kadarkoli smo hoteli ali bi morali obraz
ložiti, zakaj in kje so dejanski vzroki, da vse obstoječe občine 
enakomerno ne razvijajo svoje dejavnosti, da nekaterih dejav
nosti sploh niso v stanju razviti ali vsaj ne do take mere, ki bi 
zadoščala za uspešno reševanje postavljenih nalog ali proble
mov.

Skoraj vse m anjše občine 
(kot so M artjanci, Cankova. 
Grad, Videm. Petrovci in tudi 
Beltinci) niso bile v stanju  vse
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od svoje ustanovitve do danes 
osnovati vseh inšpekcijskih 
služb (finančne, tržne, gradbe

ne, veterinarske, sanitarne in 
delovne). Mnoge od teh služb 
so bile organizirane le v okraju 
ali v eni občini za področje 
druge in so jih ponekod oprav
ljali celo honorarni uslužbenci. 
Ko torej dela inšpekcijske služ
be na terenu niso čutili, ali sta 
b ila kakovost in obseg njenega 
dela prej slaba kot dobra, tudi 
delo svetov in družbena kontro
la ni mogla biti uspešna, ker 
mnogi nakazani problemi in 
ukrepi, ko bi bilo to nujno, niso 
dobiti dokončne realizacije v 
administrativnem aktu in takih 
primerov ni bilo malo. Proble
mi takih občin pa se niso kazali 
le na omenjenih področjih. Te
žave so bile in so še danes tudi 
v reševanju ostalih kadrovskih 
potreb, čeravno je  tu večkrat 
ob sprejem anju bolj odločala 
kvantiteta kot kvaliteta javne
ga uslužbenca in temu primerni 
so tudi rezultati dela.

Nedvomno je, da zahteva 
razvoj komunalnega sistema v 
naši družbeno-politični ureditvi 
organizacijo takih politično te
r i to r ia ln ih  kot družbeno-eko
nomskih enot, ki naj učinkovi
tejše posegajo v hitrejši razvoj 
ter ma te r ia ln o  k re p itev vsega 
gospodarstva v reševanje pro
bi emo v šolstva, prosvete, kul
ture, zdravstva  in ob vsem tem 
v preobrazbo socialističnih od

nosov. V kmetijskem okraju, 
kot je  okraj Murska Sobota, so 
še posebej problem,  ki ob svo
jem reševanju nujno zahtevajo 
elem iniranje čin iteljev, kateri 
zavirajo socializacijo vasi, saj 
so vzroki problemov največ 
prav v tem, v idealističnem in 
stihijskem nastajanju kmečke 
mi selnosti in življenja. Kodrob
nolastniški in stihijsko misleči 
elementi v ljudskih odborih 
kmečkih občin zavirajo poziti
ven razvoj, se neprestano up - 
rajo in skušajo zatirati vsako

napredno socialistično misel, ki 
bi mogla prevladovati v občin
skih zborih in svetih, zastavlja
jo reševanje nalog, ne ob k re 
pitvi lastnih sil v sklopu komu
ne in kmetijskega zadružništva, 
temveč v stalnem očitku drža
vi, da vse premalo daje, je po
treba po pozitivnih silah in n je
ni vlogi v taki občini-komuni še 
toliko večja in odgovornejša. 
Res jo, da je  administrativni

aparat občine le izvršilni organ 
ljudskega odbora, njegovih sve
tov in vsega demokratičnega 
mehanizma, vendar je potrebno 

(Nadaljevanje na  2. strani)
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Mladinci-graditelji avtne ceste so se vrnili
V ponedeljek se je z vlakom vrnilo v Soboto 11 mladink in 

19 mladincev, ki so v predzadnji izmeni delali na avtni cesti v 
ljubljanski MDB skupaj z  mladinci iz drugih okrajev. Ob pri
hodu v Soboto sta jih pozdravila org. sekretar ObK ZKS tovariš 
Franjo Šonaja in predsednik OK LMS tov. Štefan Šeruga.

Ta brigada je  bivala v m la
dinskem naselj u H ristijana 
Karpoša« in je delala na cest
nem odseku Rakitje. Brigada je 
bila na cesti dva meseca in je  v 
tem času dosegla izredne uspe
he. Bila je  celo sedemkrat pro
glašena za udarno. Od om enje
nih 30 mladincev iz Pomurja 
jih  je bilo 17 proglašenih za 
udarnike — na njihovih prsih 
se blesti udarniški znak. 10 jih 
je  bilo posebej pohvaljenih. 3 
pa ustno pohvaljeni. Od teh 30 
mladincev jih je  bilo tudi 7 
sprejetih v članstvo ZK že v 
brigadi.

Vedrih lic n žarečih oči so 
mladinci pripovedovali o življe
nju v brigadi, o nepozabnih ob
čutkih. ki so jih doživeli ter so 
sklenili, da gredo drugo leto zo
pet na take akcije. Želijo pa, da

bi v Pomurju organizirali sa
mostojne pomurske brigade.

Slovo od tovarišev na avtni 
cesti je  bilo ganljivo. Saj, kot 
sami pravijo, so se mogli poslav
ljati s solzami v očeh. To je  do
kaz, da jih  je  delo zbližalo. To 
tudi priča, da so ti mladinci 
gradili avtno cesto in da je ce
sta gradila njih. Obljubili so 
tudi. da se bodo polnoštevilno 
udeležili slavnostne otvoritve 
ceste, ki bo 23. novembra.

Predlagali so, da bi se vsi 
mladinci iz okraja, ki so letos v 
tej akciji sodelovali, tega dne 
odpeljali na proslavo svoje 
zmage.

Tako bo še ena velikih de
lovnih zmag naše mladine vpi
hana na  svetle strani naše zgo
dovine.

FŠ

N a  pobudo  
volivcev

Na rednem zasedanju O b
činskega ljudskega odbora 
C ankova. prejšnji  ponedeljek  
27. oktobra t. /., se je razprava 
o pom urskih občinah, o zdru 
ževanju nekaterih manjših ob
čin — med njim i tudi cankov- 
ske — rekli bi. samoniklo  
»vrinila« v dnevni red zaseda
nja. Nihče je ni predvidel in 
nihče se ni nanjo pripravlja li 
odborniki so van jo zašli v ob
ravnavanju kopice občinskih  
problemov, nanizanih v dnev
nem redu zasedati ja. Niso važ
ne besede, kako je pač nekdo  
začel; pomembna je ugotovi
tev iz te razprave cankovskih 
odbornikov: z našo občino, z 
nekaterim i občinam i v Po
m urju moramo nekaj ukreniti 
— in iti v razvoju kom unalne
ga sistema o korak z ostalim i 
pred e li S l oven i je.

Tako so razpravljali Can- 
kovčani na seji ljudskega odbo
ra. Ugotovili so. da je najpri
m erneje in da je že dozorel 
čas. da se Poledavje  — območ
je sedanje občine C ankova — 
združi z občino, s prirodnim  
središčem, k i že sedaj veže na
se ves ta obm ejni predel z M. 
Soboto.

Dan kasneje se je isto vpra
šanje pojavilo popolnoma  
drugačnem o ko lju na zboru 
zadružn ikov v Pertoči. v zgor
njem  koncu cankovske občine.
V razpravi o problemih za
druge, o volitvah zadružnih  
svetov, pridelovalnem sodelo
vanju z zadrugo in podobnem, 
je naneslo tudi na besedo o ob
čini. o občinah, o komunalnem  
sistemu  — in , da je sedal pri
meren čas. da so ustrezni po
goji za združitev  n jihove ma
le občine z večjo. Če to ni bi
lo mogoče pred trem i leti. če 
takrat res ni bilo vseh pogo
jev  — sedaj pa so. Tako so ugo
tavljali voliv ci-zadružniki - 
na svojem posvetovanju. Ka
kor bi bilo pred trem i leti 
morda preuranjeno ali vsaj 
težko izvedljivo, tako je sedaj 
pogojeno z vsem i č in ite lji — 
preiti v okvir take združene  
občine.

V sedanji občini Grad so to 
vprašanje načeli prosvetni de
lavci na svojem letnem zboru.
V dnevnem časopisju beremo, 
da razm išljajo o tem povsod v 
Sloveniji, da so ponekod že 
ukrepali v tej smeri — zakaj 
ne načnemo tega vprašanja  
tudi pri nas o Pomurju? Mi
mogrede je nekdo zastavil to 
vprašanje  — in osi so skušali 
odgovoriti nanj s priporoči
lom: združu jm o naše občine.

Razprava o združevanju  po
murskih občin se je torej že 
začela. In to dokaj prej. kot 
smo zapisali o tem  prvo bese
do o našem listu in prej, kot 
so začeli o tem razpravljati v 
naših okrajnih političnih in 
oblastvenih organih, začeli so 
jo volivci sami. Dokaz, da je 
čas za to res dozorel tudi v 
Pomurju.

Odgovorile in hvaležne naloge novega Društva profesorjev in učiteljev v Murski Soboti

Koristi družbene vzgoje
n a  p r v e m  m e s t u

Že v prejšnji številki smo poročali o združitvi obeh stro
kovnih oziroma sindikalnih društev profesorjev in predmet
nih učiteljev ter učiteljev v Murski Soboti v enotno Društvo 
profesorjev in učiteljev. Kakor sta nam izjavila predsednik no
vega društva tov. prof. Fran Hanjšek in tajnik tov. prof. Iva 
Seliškarjeva, je bila na občnem zboru skoraj 100% udeležba, 
združitev pa je izraz potrebe, ki jo narekuje reforma šolstva.

Na občnem zboru so med d ru 
gim ugotovili, da je malone 
vsak član doslejšnjega društva 
profesorjev in  predmetnih uči
teljev po svojih močeh pripomo
gel preko raznih krožkov k več
ji razgledanosti naše mladine, 
prav tako pa so tudi člani uči
teljskega društva poleg poklic
nega dela vodili ih usmerjali 
pošolsko delo šoloobvezne mla
dine te r  pionirskih in mladin
skih organizacij, zlasti na vasi.

Sklenil i so, da bodo proučili 
gradivo VII. kongresa ZKJ. 
predvsem prosvetna vprašanja, 
kakor tudi program ZKJ. Pro
učili bodo tudi študijsko in za
konsko gradivo o šolski reformi 
ter se sploh seznanili z vsem: 
podrobnostmi šolske reforme, ki 
jo bodo povsem izvajali. Storili 
bodo vse, da bi že v kali pre
prečili, recimo, mladinski kri
minal, v posameznih neizbežnih 
primerih pa bodo mladim lju 
dem duševno konkretno poma
gali in nanje spodbudno vpliva
li. Več kot doslej bodo skrbeli 
za pastirčke in one ki živijo v 
težkem okolju. Prosvetne delav
ce bodo pripravili za študij 
otroka in mladostnika in poskr
beli za boljše odnose z otroki 
in mladostniki ter za študij z 
boljšo kvaliteto pouka. Potrudi
li se bodo tudi za boljše odnose 
med javnostjo n šolo. Ugotav
ljajo namreč in tako je tudi res. 
da so naše šole vse bolj javna 
ustanova, vendar so na prvem 
mestu koristi družbene vzgoje. 
Novo društvo bo skupno z osta
limi činitelji tudi pobudnik za 
ustanovitev šole za starše. So
dijo. da je ta potrebna, ker se 
vrstijo iz dneva v dan težji pri
meri. ki kažejo, da starši mora
jo biti poučeni o vzgoji.

Za stanovanjski problem ka
že, da je  pereč tudi na vasi. 
Zato bodo skušali občinske ljud
ske odbore pripraviti do tega, 
da bodo poskrbeli učiteljem in 
profesorjem tudi stanovanje. 
Težili bodo k temu, da bodo na 
vsaki šoli društva prijateljev 
mladine sodelovala z društvi

profesorjev in učiteljev. Skup
no z društvi prijateljev m ladi- 
ne bodo dalje težili k  temu, da 
bodo podjetja prevzela patrona
te, ki jih bodo smotrno poraz
d e lili za vsako šolo.

Naposled so na občnem zbo
ru ugotovili, da je  treba skrbe
ti za zbliževanje članstva tako 
preko društvenega dela, skup
nega in družabnega dela. Zato 
bodo omogočili prosvetnim de
lavcem obisk kulturnih pr redi
tev v Mariboru. Skupno delo in 
skupni cilji bedo članstvo tudi 
idejno strnili, da bo društvo res 
postalo socialističen politični či
nitelj.

B. S.

P r e d k o n g r e s n o  p o sv e to v a n je  v S o b o t i

Največji problem:
VZGOJITELJSKI KADER

V ponedeljek je  bilo v Soboti predkongresno posvetova
nje zastopnikov okrajnih telesnovzgojnih organizacij. Posve
tovanja so se udeležili tudi delegati, ki bodo zastopali Pomurje 
na I. kongresu telesne vzgoje v Beogradu.

Slaba  u de le žba  na p o s ve to van ju
— od p o v a b l j e n ih  o rgan izac i j  se je 
po sv e to v a n ja  ude lež i l  samo zas to p 
nik  P o m u rs k e  ro k o m e tn e  podzveze
— ka že,  d a še vedn o ne  v redno t im o  
dov ol j  te le sne  vzgoje.

Na po sv e to v a n ju  so uogotovil i ,  da 
im a jo  n a jv e č j e  težave  z v z g o ji t e l j 
sk im ka d ro m .  Kongres  n a j  bi  zato 
r a z p r a v l j a l  tudi o tem važnem v p r a 
š a n ju ,  ki  bi ga bi lo  moč reš it i  z 
u s ta n o v i tv i jo  s r e d n j e  in n iž je  t e 
le sne  šole.  P ri  tem so  po udari l i ,  da 
j e  bi lo  u k i n j e n j e  s r e d n j e  telesno- 
vz go jn e  šole v L ju b l j a n i  p r e u r a n j e n  
u k rep ,  k a te r e g a  pos ledice  bomo še 
dolgo čuti l i .  Tov. Ivo O r e š n ik  iz 
Lendave  j e  v r az p ra v i  med  dr ug im  
de ja l ,  da se za čn e jo  n a jv e č j e  ov ire  
pr i  t elesn i vzgoji  že v os novni  šoli . 
P r im a n jk u j e  nam reč  mnogo u č i t e l j 

skega  k a d ra :  uč it e lj i  so  za te gade lj  
zapo sleni  ve s  dan  s po učevan jem  in 
so  m a r s ik j e  m ora li  celo  zm an jša t i  
š te v i lo učnih u r  na račun  telesne 
vzgoje.  N a d a l jn j a  sk upna  ugotovitev  
je  bi la,  da na j  bi  vz d rž e v a n je  t elo
vadnic in šp o r tn ih  o b jek tov  p r e v z e 
li obč inski  l ju dsk i  odb or i ,  k e r  bo  le 
t ako  moč vs a j  de ln o  omili t i  f inančne 
težave.  P re d la g a l i  so tudi,  da  bi  na j  
pri  u v e l j a v l j a n ju  vseh  športov  bile 
obve zne  tudi v a j e  za o b l ik o v a n je  t e 
lesa in v a je  za osnov no motorič no  
sposobnost.

D o s led n e jša  p rak sa  pr i  d o d e l j e v a n ju  
do tac ij  t e l e s novz go jn im  in špor tn im  
o rgan izac i jam  zah teva  tudi v P o 
m u r ju  več jo  na k lo n je n o s t  tel esni 
vzgoji  kot  eni i zmed  po m em bnih  
ve j našega  sp lošnega d r u žb e n e g a  d e 
lo v an ja .  D. B.

Zadnji važen akt pred volitvami zadružnih svetov

K A N D I D A T N E  L I S T E
Dokaj razgibane priprave za 

volitve zadružnih svetov so pr 
k ra ju  tudi v Pomurju. Polletni 
občni zbori so bili v vseh KZ 
— razen v dveh. Pridobivanje 
novih zadružnih članov, pred
vsem še družinskih iz v rst žena 
in kmečke mladine, je ponekod 
zavzelo velik razmah, na sploš
no pa še vedno ugotavljajo, da 
je  na kandidatnih listah, k jer 

te že sprejeli, še vedno pre
malo p rid i i n drugih. Doslej so 
sprejeli kandidatne liste že v 
Križevcih pri Ljutomeru. Ver
žeju. v zadrugah radgonskega 
okoliša in tudi drugod. Kandi
datne liste m orajo biti povsod 
sprejete do 20. novembra, da bo 
do 7. decembra, ko bodo volitve 
zadružnih svetov po vsej pokra-

jin i  še dovolj časa za u rejeva
nje nekaterih formalnosti, do
ločanje n okraševanje volišč 
itd..

Pri vseh KZ so že imenovane 
komisije za- volilne imenike in 
volilne komisije, komisija za 
tehnično izvedbo volitev pa je 
tudi pri OZZ. Člani le komisije 
bodo že v prihodnjih dneh obi
skali osnovne volilne komisije 
in jim posredovali potrebne in
strukcije. V Radgoni in Beltin- 
cih so take kom isije imenovali 
tudi za občinske okoliše in tako 
tudi s svoje strani storili vse, da 
bodo lahko volitve zadmiznih 
svetov potekale čimbolj brez
hibno.

-sk

Včlanimo se v Slovensko izseljensko matico!
Slovenska izseljenska matica 

je  tista organizacija, ki že vrsto 
let po osvoboditvi s precejšnjimi 
uspehom pospešuje stike med 
domovino in našimi izseljenci v 
tujini. Ona pomaga predvsem 
pri razvijanju narodnostnega 
življenja naših izseljencev, pr; 
seznanjanju z njihovo domovi
no in organizaciji medsebojnih 
obiskov ter kulturno-prosvetni 
dejavnosti sploh. Pri svojem de
lu pa se Slovenska izseljenska 
matica opira na svoje članstvo, 
na ovoje podružnice ter družbe
ne organizacije, predvsem pa 
r a  organizacije Socialistične 
zveze delovnega ljudstva .

Glede na potrebo razširitve 
im poglobitve dejavnosti Podruž
nice Slovenske izseljenske m a
rce  v Pomurju, ki je  sicer po
dročje z velikim številkam izse
ljenskega življa po svetu, je iz
vršni: odbor naše organizacije 
sklenil izvesti akcijo širokega 
vključevanja v članstvo izse
ljenske matice. To članstvo je 
dvojno — individualno in ko
lektivno, se pravi, da se v mati
co lahko včlanjujejo posamez
niki in posamezne gospodarske 
ter druge organizacije in sindi

kalne podružnice (članarina je 
za posameznike 60 din letno, za 
kolektivne člane pa  od 1000 din 
naprej). Ker bodo predstavnik; 
Podružnice Slovenske izseljen
ske matice s pristopnimi listami 
te dni obiskali številne posa
meznike. na j ne bi bilo nikogar, 
ki se ne bi včlanil v to patriotič
no organizacijo in na ta način 
pomagal p ri realizaciji matične
ga programa. Tudi naj ne bi 
bilo delovnega kolektiva ali sin
dikalne podružnice, ki bi ostala 
izven vrst matičnega članstva. 
S pristopno izjavo bo namreč 
sleherni kolektiv gmotno in mo
ralno podprl plemenito stvar 
povezovanja našega narodnost

nega življa po svetu z matično 
domovino.

OBISK SVOJCEV 
V FRANCIJI

Kolikor bo zadost no število 
prijavl jencev, namerava Po
družnica Slovenske izseljenske 
matice — na že večkrat izraže
no željo — skupaj s Putnikom 
organizirati skupinski obisk iz
seljencev v Parizu in okolici. 
Za vse informacije se je  treba 
obrniti na poverjenike Sloven
ske izseljenske matice po obči
nah ali pa neposredno na pisar
no Podružnice (Murska Sobota. 
T rubarjev drevored 2/II).

Tretji plenum
Republiškega sveta sindikatov
V ponedeljek je bil v klubu 

poslancev v L jubljani tretji 
plenum Republiškega sveta 
sindikatov Slovenije. Razprav
ljali so o pripravah na letne 
občne zbore sindikalnih podruž
nic in nalogah sindikalnega po

litičnega aktiva pri tem. Govo
ril je predsednik republiškega 
sveta Zveze sindikatov Stane 
Kavčič, v razpravi pa je sode
loval tudi sekretar CK ZKS Mi
ha Marinko, ki je bil prisoten 
kot gost.

Zvezna ljudska skupščina
je tudi najvišji organ družbenega upravljanja

P re d  ko nc em j e s e n s k e g a  z a se d a 
nj a  Zvezne l ju d s k e  s k upšč ine  sta 
oba zbora  s p re j e l a  sog lasno osnu tek  
od loka o sp re m e m b a h  in do po ln it vah  
zveznega  d ru žb en eg a  pl ana  za l etoš 
n j e  leto.  o s n u tk e  odlok ov  o o b r e s t 
nih m er a h  na s re d s tv a  gospodarsk ih  
or gan izac i j ,  na s re d s tv a ,  na lo žena  v 
ba nk i,  na k r a t k o r o č n e  k r e d i t e ,  o  do 
d e l j e v a n ju  s re d s t ev  iz gospodarsk ih  
rez e rv  fede rac ij e ,  o p o v ečan ju  m in i 
maln ih  osebn ih  dohod kov  de lavcev 
določenih g o s podars k ih  o rgan izaci j  
Sk up nos t i  j u g o s lovansk ih  železnic ,  o 
p repus t i t v i  dela  p r i sp e v k a  iz d o h o d 
ka g o s podars k ih  o rgan izac i j  za po v e 
č a n je  osebnih  d o h odkov  de lavc ev . . . 
Sk upšč in a  j e  s p re j e la  tud i  osnu te k  
zako nu  o po k o jn in sk em  z av aro v an ju ,  
po t rd i la  j e  p red p i s e  Zveznega izvrš 
nega sve ta ,  a Zvezni zbor  j e  sp re je l  
o sn u te k  od loka  o s p re m e m b a h  in do 
po ln it vah  zakona  o j av n ih  us lu ž b e n 
cih, o snu te k  zakon a  o s p re m e m b a h  
in do po ln it vah  zakon a  o voj aški h 
vo jn ih  inva lidih t e r  od lok o  s p re 
m em bah  in dopolni tvah  pos lovnika  
Zveznega  zbora .  Sl edn ji  od lok je  
s p re j e l  tudi Zbor  p ro iz v a ja lcev  zase. 
odobr il ,  pa j e  tudi s ta tu te  n e k a te r ih  
Zveznih zbornic.

O b  de lu  Zvezne  l ju d s k e  supš čine  
v l e tošn ji  je sen i  pa  j e  po t re b n o  po 
sebno  po udari t i  us tanov i tev  o dbora  
za d ru š tv e n a  s red s tv a  in pa iz redno

živahn os t,  ki  se j e  i zrazil a v l e tošn ji  
razp rav i  in zlasti  v š tevi ln ih  v p r a 
ša n j ih ,  ki  so j ih  poslanc i zastavil i  
Zve zne mu izv ršnemu svetu .  Z u s ta n o 
v i tv i jo  novega odb ora  S k upšč in e  j e  
p o u d a r j e n a  zelo po m em b n a  vloga 
Zvezne l ju d s k e  skup ščine ,  ki  ne 
p r ed s t a v l j a  samo vr hovno  ob las t  v 
našem sis temu,  tem ve č  j e  tudi,  al i 
p redvsem ,  n a jv i š j i  or gan  sa m o u p ra v 
l j a n j a .  Nov o dbor  v s e k ak o r  ne bo 
mogel pos lova ti  d ru g ač e  kot  ostali  
odbor i  skup ščine :  o sv o jem  de lu  bo 
poročul l ju dsk i  sku pš čini ,  obe nem 
pa ho lahko  p r e d l agal izobl jšani  na 
čin dela  d i r e k tn o  t isti  skupnos ti ,  v 
ka te r i  bo pom an jk l j i v o s t i  zapazi l ,  če 
pa ne bo k aza lo  d rugače ,  pa bo 
pr ed laga l  di scipl in sk i pos tope k. Ta 
odbor  pa za raz l ik o  od d rug ih  ne 
mora  imeti  sej  b rez  sode lo van ja  j a v 
nosti .  k a j t i  zan j  j e  veliko bo lje ,  če 
doseže  čim več je  s ode lo van je  p rav  
jav nos t i .  Sa j  g r e  v e n d a r  za pol i t ično 
k o n t ro lo  p o rab e  d r u žb e n ih  s reds tev.

P r a v  tak o  po m em bno  j e  de js tvo ,  
da se j e  na l e tošn je m  j e se n sk e m  za 
se d an ju  Zvezne  l ju d s k e  skupšč ine  
oglasilo k a r  2 4 Ljudskih po s lancev z 
v p raša n j i ,  na ka te r a  so odg ova rj a li  
člani  Zveznega  izvršnega  sve ta Moma 
Markovič,  Lid ija  Š e n t ju r c, Nikola 
Minčev, K rs te  C rv e n k o v sk i,  M arj an  
Brecel j  in S lavko  Komar.  V p rašan ja  

(Nadaljevanje na 6. stran i)
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tudi javnem u uslužbencu dat; 
in priznati tisto mesto, k i mu 
dejansko pripada. Upravni 
uslužbenci občin so dolžni pri
pravljati m aterial za seje sve
tov in seje ljudskih odborov, 
zbirati m orajo podatke, ki naj 
oblastvenim in družbenim fo
rumom koristijo pri njih  raz
pravah. Skrbno zbrani podatki 
in material so lahko osnova do
bre analize, za vsebinsko dobre 
razprave in sprejem  koristnih 
sklopov in ukrepov. In prav te 
so dolžni pozneje ponovno v 
največji m ori izvajati upravni 
uslužbenci občin.

Poglobljeno in s socialistični
mi smotri prežeto delo javnih 
uslužbencev more in m ora to
rej pozitivno vplivati na delo 
občine kot celote. Občine, ki to
re j tudi tega elementa niso bile 
in niso v stanju  vzpostaviti v 
svodi kvalitetni vsebini niso in 
ne m orejo biti v celoti sposob
ne reševati v korist družbe svo
jih  pravic in svojih dolžnosti. 
Za uspešno in ustvarjalno delo 
občne je potrebno še celo vrsto 
činiteljev po d je tij in njihovih 
delovnih kolektivov, ustanov, 
šol, družbenih in d ruštven ih  or
gan iz a c ij , iz katerih  p rihajajo  
subjektivni socialistični vplivi, 
ob katerih  lahko učinkoviteje 
rešujem o vse obstoječe proble
me. Tam, k j er teh činiteljev ni, 
ali če iz obstoječih talki vpliv: 
niso zadostni, predstavlja to 
več le težave in zahteva znatno 
večje na pore pri izvaj a n ju vseh 
kom unalnih nalog. Vse to mo
ramo imeti jasno pred očmi, če 
hočemo dati svojemu delu p ra 
vilno sm er, če hočemo vedeti  
k a j vse te potrebno storiti. kaj 
zlasti kreniti za dobro funkcio
niram le kom unalne dejavnosti 
in končno oceniti dosedanje de
lo naših občin.

Pred trem i leti izvedena or
ganizacija sedanjih občin na 
področju pomurskega okraja je 
imela svoj namen. Ob decen
tralizaciji  ljudske oblasti, s tem. 
da smo celo vrsto važnih nalog 
prenesli z višjih oblastvenih 
organov na nižje, teh nalog ta
kratne m ale občine ne  b i  b ile 
v stanju  reševati. N ujno je b i
lo torej osnovati večie, a ven
dar ne prevelike to je osnovati 
take občine, ki bodo tak p re 
hod najlažje in v ekonomskem 
in polifičinem oziru najuspešne
je izvršile. K ljub temu. da je 
bilo že trikrat rečeno, da mora 
b t i  nova občina-komuna eko
nomsko sposobna, teritorialno in 
gospodarsko zaokrožena celota 
in da bo le taka sposobna v svo
ji dejavnosti. je  bilo istočasno 
poudarjeno, da je n jena terito
rialna organizacija le prehod
nega značaja., v kolikor bi na
daljn ji razvoj terjal njeno dru
gačno teritorialno obliko. Sma
tramo. da so danes tudi v  po
murskem okraju ustvarjeni že 
tak i pogoji, ki narekujejo  iz
vedbo organizacijsko teritorial
ne spremembe sedanjih občin; 
če nočemo zavirati nadaljnjega 
uspešnega razvoja kom unalne
ga sistema.

Na vprašanju, kako urediti 
bodoči teritorialni princip obči
ne na področjn okraja Murska 
Sobota, je  delala že dal j časa 
posebna komisija, sestavljena iz 
članov okrajn ih  političnih foru
mov in OLO. Komisija je  v 
svojih razpravah ocenjevala de
lo dosedanjih občin prav iz vi
dikov, v kolikor so te sposobne 
v korist družbe izvajati vse svo
je  pravice in dolžnosti. O cenje
vala je zlasti vsebinsko plat de
la vsega družbenega m ehanizm a 
in kako se odraža delo vseh ko
m unalnih forumov na terenu. 
K om isia seveda, ni mogla ne
mo tega. da ne bi ob ugotovlje
nem slanju  v posamezni občini 
istočasno razm išljala In ugotav
ljala vzrokov, ki so vplivali na 
slabo ali prepočasno reševanje 
n ek aterh  problemov in pogo
jev, ki bi jih. ako ti obstojajo, 
v bodoče lahko izkoristili za 
uspešnejše delo občine kot celo
te in se lem morda le upravičil 
njen nadaljnji obstoj.

Drugo važno vprašati je, ki je 
preds ta v lalo predmet razprave, 
je  ekonomska moč naših dose
danjih  občin, saj je  od te v 
mnogočem odvisen razvoj vseh 
tistih institucij, ki jih maše p re 
bivalstvo rabi. brez n jih  težko 
izhaja ali pom anjkanje teh po
vzroča nove ali celo težke pro
bleme. To so predvsem šole in 
stanovanja za učiteljstvo, potre
be zdravstva, prostori za delo 
družbenih in društvenih orga
nizacij In končno pogoji za raz
voj obrti in vseh tistih dejav
nosti, ki lahko veliko pripomo
rejo k izboljšanju življenja tu
kajšnjega prebivalstva.

In tretjič: komisija je  pred 
svojimi zaključki morala upo
števati tudi geografsko zaokro
ženost sedanjih občin, prometne

zveze in obstoj centrov, ki naj 
kot sedeži občin nudijo prebi
valstvu vse tisto, kar naš kmeč
ki človek rabi in lahko istočas
no uredi, ko mora po svojih 
opravkih na občino.

Komisija se je  seveda ozira
la na m nenje prebivalstva, ki se 
je oblikovalo že dolgo časa, ko 
je  prebivalstvo sicer v ožjih 
krogih razpraviljalo  o tem vpra
šanju.

Na teh  osnovah, ob upošteva
n ju  vseli dejstev, ki so uvodo
ma nakazane, je bili formuliran 
osnutek predloga o ureditvi bo
doče teritorialne razdelitve ob
čin na področju pomurskega 
okraja. Tako izdelan predlog je 
bil iznesen in do njega zavzeto 
stališče tudi s strani vodstva po
litičnega foruma na občinah, k i 
bi sc po predlogu priključile k 
sosednim občinam. Na teh raz
pravah razen nekaj izjem, ki v 
bistvu utem eljene obrazložitve 
nimajo, he bilo ugotovljeno 
enotno mnenje, da naj bi se:

O  Ukinila dosedanji občinski 
ljudski odbor Cankova in Grad 
s tem , da se celotni teritorij 
teh občin priključi k sedanji ob
čimi M. Sobota.

O  Ukinil dosedanji občinsk- 
LO M artjanci in razen eventu
alnih korektur katastrskih ob
čin Pamovci, Kukec, Bogojina, 
Ivanci, Filovci in Motvarjievci 
priključil prav tako k  sedanji 
občini Murska Sobota. Prebival
stvo n a v ed e n i katastrskih ob
čin naj bi odtočilo o lem. da bi 
se Panovci in Kukeč, ki spadata 
že sedaj h KZ Križevci v obči
ni Petrovci-Šalovci, priključile 
k te j občini, ostale katastrske 
občine pa k  Murski Soboti, ozi
roma Lendavi ali Beltincem.

O  Ukinil bi se tudi občinski 
ljudski odbor Videm s tem. da 
se katastrske občine, ki so spa
dale pod sodni o k ra j Ljutomer, 
priključijo k tej občini, ostali 
predeli pa k občini Gornja Rad

gona. Taka razdelitev je  v ve
ljavi tudi že sedaj po vpraša
nju km etijskega zadružništva.

S tako ureditvijo b i na pod
ročju pomurskega o k ra ja  na 
mesto dosedanjih desetih občin 
obstajalo le 6 občin in sicer:

Murska Sobota s cca 47.000, 
Lendava s cca 22.000. Beltinci 
s cca 16.000, Petrovci-Šalovci s 
cca 8.300. L iutom er s cca 18 000 
in G ornja Radgona s cca 19.000 
prebivalci.

Idealna rešitev bi bila ta, da 
bi za celoten gorički predel 
P rekm urja osnovali ekonomsko 
močnejšo 'm teritorialno obsež
nejšo občino. Za tako rešitev bi 
go v o ril predvsem enotna struk
tura km etijstva in oddaljenost 
od M urske Sobote. Toda taka 
občina ne bi imela svojega 
enotnega centra. Prebivalstvu  z 
dosedanje občino Petrovci-Ša- 
tovci je  nemogoče vsiljevati cen
ter v Gradu im prebivalce do
sedanje občine G rad je  prav 
tako nemogoče vezati na  sedež 
v  Petrovcih.

O krajni ljudski odbor in LO 
občin na j bi preko zborov vo
livcev ob podpori političnih or
ganizacij od dosedanjih ozkih 
razprav o tem vprašanju prešli 
na široke razprave z volivci, da 
tudi ti povedo svoja m nenja, 
tako da bo dokončen predlog, o 
katerem  bo odločala Ljudska 
skupščina LRS, odraz m išljenja 
in hotenja vsega našega prebi
valstva. Razprave o tem zelo 
važnem vprašanju naj zajam e
jo vsa tista k ljučna vpraašnja, 
ki m orejo in m orajo odločujoče 
vplivati na uspešno delovanje 
foruma, ki ga v nadaljn ji ko
mnnaltni izgradnji predstavlja 
občina. Vsako lokal isti eno in oz
ko gledanje nam  v skupnih in

teresih, (ki jih  moramo zasledo
vati, lahko Le škoduje, zato je 
talke poizkuse potrebno že v  n a 
prej eleminirati.

V reševanju tega problema ne 
gre za neko formalno reorgani
zacijo, ampak za ukrep, ki naj 
po svoji vsebini doseže kvalitet
no spremembo. M ajhne in eko
nomsko šibke občine danes niso 
v stan ju  razvijati svojega za
ostalega podrdčja in njihovo 
področje vse bolj zaostaja za 
razvojem sosednih ekonomsko 
močnejših in politično razvitej
ših občin. Jasno je, da bodo no
vo osnovane občine morale svo
je dosedanje perspektivne p la
ne dopolniti s p lan i dosedanjih 
občin, ki se bodo priključile. 
Tudi o teh stvareh je  potrebno 
še razmišljati  in jih pripravlja
ti taka, da bi novi občinski pro
računi zajeli že vse tiste postav
ke, k i na j na bodočih teritorijih 
rešijo ali začnejo reševati vse 
tisto, k a r  je  bilo v dosedanjih 
planih v perspektivi predvideno 
in čaka rešitve. Upravičeno 
lahko pričakujemo, da bo ob 
izdatnem zm anjšanju stroškov 
za administrativne posle odpad
lo zmatno več sredlstev za ostale 
družbeno koristne namene, zla

sti za šolstvo, ki terja  pri nas 
posebno skrb.

Potrebno bo že sedaj razmiš
ljati tudi o ustanovitvi novih 
krajevn ih  uradov na doseda
njih  centrih ukinjenih občin. 
Posebno s r b  bomo morali po
svetiti razporeditvi kadra, k i 
m ora vse do prevzema vseh po
slov vztrajati na  dosedanjih 
mestih, saj bo moral poleg te
kočih zadev še m arsikaj nare
diti, da bo sam prevzem  postov 
uspešen Id zagotovljena n a 
da ljn ja  kontinuiteta dela. Kme
tijsko zadružništvo mora imeti 
v našem izrazito agrarnem  
okraju  posebno vlogo v razvija
nju večje km etijske proizvod
nje in socialistične preobrazbe 
naše vasi. Napredno in s tem 
donosnejše km etijstvo je  na j
bogat ejši in najzanesljivejši vir 
naših dohodkov- tako v korist 
kmeta kot proizvajalca 'in za 
potrebe skupnosti, ki prav v na
šem okraju  niso m ajhne. Do
bra km etijska zadruga je  v 
mnogem odvisna od dobrega in 
sposobnega kadra, zato n a j ve
lja  načelo: najsposobnejši k a 
der na razpolago km etijskemu 
zadružništvu.

Jan Ros

NADOMESTNE

VOLITVE

LJUDSKEGA

ODBORNIKA

bodo v nedeljo, dne 9. 
novembra 1938 v 26. vo
lilni enoti ObLO Murska 
Sobota.

Volilna enota obsega 
uilice: Grajsko, Kajuhovo, 
Ajija Kardoša, Prečno, 
Vrtno, Kocljevo in Zvez
no ter Trg zmage in T ru
barjev drevored v M ur
ski Soboti.

V volilni enoti kandi
dira tov. Š a b j a n  Šte
fan, dosedanji odbornik 
Zbora proizvajalcev Obč. 
LO.

Volišče bo v zgradbi 
dijaškega doma — v 
Grajski ulici št 2 v Mur
ski Soboti.

ČIM VEČ MLADIH LJUDI V ZVEZO 
KOMUNISTOV

Prejšnjo nedeljo je  bila v Murski Soboti razširjena 
seja Okrajnega komiteja LMS. Na seji so med drugim 
razpravljali tudi o vključevanju mladine v Zvezo komu
nistov. Člani sekretariata OK LMS so sklenili, da naj vsi 
občinski komiteji razpravljajo  o razmerah v aktivih LMS 
in naj predlagajo najaktivnejše mladince in mladinke za 
sprejem v članstvo Zveze komunistov.

Glede na to je  odgovoril or
ganizacijski sekretar OK ZKS 
tov. Franc Škoberne našemu 
sodelavcu na nekatera aktualna 
vprašanja v zvezi s »prejem a
njem  mladine v Zvezo komuni
stov.

VPRAŠANJE: Katere so bi
stvene pomanjkljivosti, da je 
včlanjenih v ZK sorazmerno 
malo mladincev in mladink?

ODGOVOR: Letos je  bilo 
sprejetih v ZK znatno več m la
dih ljudi kot p re jšn ja  leta. Ne
kateri občinski komiteji so spre
jem ali v članstvo s precejšnjim  
razum evanjem  mlade proizva
jalce, delovno mladino. Vendar 
niso delali tako povsod. Marsi
katera osnovna organizacija ZK 
je  hilla ozkosrčna in včasih celo 
sektaška pri sprejem anju  m la
dine v članstvo. Ko osnovne o r
ganizacije razpravljajo  o spre
jem anju mladine v ZK, govori
jo na jvečkrat o kaki teti, stare

mu očetu in še o kom, manj pa 
o kandidatu samem, o njego
vem delu, njegovi miselnosti in 
n jegovih  težnjah. Govori se o 
slabostih, prem alo se pa upošte
va n. pr. pri mladem delavcu 
zavzetost in vestnost pri delu, 
učenju in družbenem življenju.

Vzrokov, da je  sprejetih v 
ZK malo mladincev, je treba 
iskati tud i drugod. Če povemo, 
da je  od 136 članov občinskih 
mladinskih komitejev samo 29 
članov ZK, je  to zgovoren do
kaz, da so za tako stanje odgo
vorne osnovne organizacije ali 
pa samo nekateri člani, ki ne 
zaupajo mladim in jih  ocenju
je jo  in preso jajo  s starimi me
rili, ki jih  ne gre uporabljati v 
današnjih razm erah.

VPRAŠANJE: In glavne na
loge mladinskih vodstev pri 
vključevanju v ZK?

ODGOVOR: Naloga m ladn
skih vodstev je, da vključuje 
mladino v klube mladih za
družnikov, klube mladih proiz
vajalcev, da za mladino pri
prav lja  posebne študijske se
stanke, n a  katerih  b i se izobra
ževali, in sploh, da razvijejo 
aktivnost na vseh področjih 
družbenega življenja. Mladin
ske organizacije bi morale 
vključiti v svoje delo tudi mla
dino, ki se vrača preko zime s 
sezonskega dela. Morda se bodo 
v tistih kraijh , k je r  je  delo čez 
poletje zamirlo, ker ni bilo do
ma mladine, mladinske organi
zacije okrepile in ponovno za
živele. Mladini — sezoncem je 
potrebno posvetiti pažnjo že za
radi tega. ker ne vodijo o njej 
v tem oziru dovolj računa tam, 
k je r  je  začasno zaposlena, pa 
tudi doma jih  ne pritegujejo k 
delu v organizacijah.

Pri vsem svojem delu pa bo
do morala m ladinska vodstva 
razumeva joče sprem ljati delo 
vsakega mladinca in mladinke 
in ga predlagati za sprejem  v 
članstvo ZK. To pa ni samo na
loga mladinskih organizacij, 
marveč tudi naloga Socialistične 
zveze, sin d ikatov in ostalih o r
ganizacij.

VPRAŠANJE: Na zadnji okr. 
partijski konferenci je  bilo 
sklenjeno. da je  treba včlaniti 
v ZK čimveč delavcev, kmetov 
itd.?

ODGOVOR: Letos je  bilo že 
sprejetih  v Zvezo komunistov 
87 novih članov. Med novospre
jetimi je  46 delavcev, 4 kmet je 
in 29 uslužbencev. Delavcev 
moramo sprejeti še več. Odloč
no prem alo smo pa sprejeli 
kmetovalcev, čeprav je  pri nas 
sorazm erno največ kmečkega 
prebivalstva.

VPRAŠANJE: Kakšna bi naj 
bila pri vsem tem vloga našega 
lista?

ODGOVOR: Prim erno bi bi
lo, da bi časopis od številke do 
številke sprem ljal tudi življe
n je  in razvoj ZK v našem okra
ju . Zanimivo bi bilo. če bi vča- 
sih b ra li, kako delajo komuni
sti pri Nafti, drugič: kakšne te
žave im ajo  v vinogradniških 
km etijskih posestvih, s čim se 
ukvarja jo  v km etijskih prede
lili itd. V tem bi se odražala se
veda tudi večja skrb  za član
stvo in b i se posredovale izkuš
nje.

Intervju z upravnikom Murske regulacije Ivom Slekovcem

Mura ni edini problem
Znano je, da je  zasedala me

seca septembra v Rogaški Slati
ni posebna jugoslovansko-av- 
strijska komisija, ki je  razprav
ljala o regulaciji obmejne Kuč- 
nice. Kaj lahko poveste o za
ključkih teh razgovorov?

— Ta mešana komisija se se
staja  že nekaj let. Na svojih 
sestankih razpravlja o oboje
stranskih vodnogospodarskih 
problemih. Na enem izmed 
prejšn jih  zasedanj smo se spo
razumeli. da opravimo na poto
ku Kučnici vse potrebne m erit
ve: Avstrijo; od ustja  potoka do 
zaselka Poljanci, mi pa od za
selka Poljanci do Korovee. Le
tos se je  sešel pravzapra pro
jektivni odbor, ki bo prihodnje 
leto poskrbel za kordinirano iz
delavo projektov za regulacijo 
Kučmice. Ko bodo ti projekti 
obojestransko odobreni, bomo 
na prihodnjem sestanku raz
pravljali o finančni plati regu
lacije Kučnice.

Člani naše komisije so na tem 
sestanku predlagali, naj bi b'la 
državna m eja med Avstrijo 'n 
Jugoslavijo dosledno ob potoku 
Kučnici, k a r  bi olajšalo nekate
ra tehnična dela. To pa je  se
veda predmet meddržavnih raz
govorov.

Regulacijska dela v zvezi z 
Ledavo in Kobiljanskim poto
kom se nanašajo tudi na sosed
njo Madžarsko?

— Da — je odgovoril tov. Sle
kovec — Sekcija za regulacijo 
Mure je  v  smislu dogovorov z 
Madžarsko opravila vse teritori
alne meritve na Mejnem potoku 
in na spodnjem odseku Ledave. 
Podobne meritve bodo opravili 
tudi na m adžarski strani. Pred
videvamo, da bomo v bližnji 
prihodnosti razpravljali z za
stopniki Madžarske o dokončni 
ureditvi obmejnih vodnih raz
mer. Smo pa že razpravljali, o 
tem, da' bodo na madžarski' s tra 
ni zadrževali visoke vode Ko
c ja n s k e g a  potoka, tako da bi 
visoka voda prihajala na našo 
stran le v potočnem koritu in 
ne v poplavnih valih.

In kal lahko poveste, tovariš 
upravnik, glede regulacije Mu
re?

— D ela pri regulaciji Mure 
potekajo zadovoljivo. Upamo,

da bo M ura prihodnje leto re
gulirana do Spodnje Mote, to je 
8 km niže od Veržeja. Letos na 
Muri ni bilo izrazito visokih vo
da, bilo pa je  več srednjeviso
k ih voda. Zaradi tega smo bili 
oškodovani do konca oktobra za 
118 delovnih dni. Bo pa letošnji

I do Slekov ec

delovni načrt — kar zadeva re
gulacijo Mure — realiziran.

Problem pri regulaciji Mure 
pa še vedno fašinski material. 
Tega smo letos vozili celo iz so
sednje Hrvatske.

Za ureditev spodnjega toka 
Mure bi se morali sporazumeti z 
zastopniki republike Hrvatske. 
Kakšni so izgledi za te razgovo
re?

— Do teh razgovorov, žal, še 
ni prišlo. Če bi se sporazumeli 
z zastopniki sosednje Hrvatske, 
bi izvedeli v prihodnjem  letu 
lokalno regulacijo do vasi Kot.

Kot povsod, je  tudi pri regu
laciji Mure ena izmed glavnih 
postavk zagotovitev sredstev. 
Kaj menite o tem za prihodnje 
leto?

— O tem: Osnutek zveznega 
načrta za leto 1939 predvideva 
za Muro v prihodnjem  letu 50 
milijonov d inarjev  sredstev iz 
zveznih skladov. To bo brez 
dvoma dobra osnova.

Kako pa potekajo dela pri re
gulaciji ostalih vodnih tokov?

— Regulacija Plitvice v Apa
ški kotlini se bliža h koncu. V 
doglednem času bo končan tu d i 
investicijski program  za uredi
tev spodnjega toka Ščavnice. 
Prav tako dokončujejo projekt 
za večjo dolinsko pregrado na 
Blaguškem potoku. Ta p regra
ja  bo služila za akum uliranje 
vode, ki jo  bodo izkoristili za 
poskusno nam akanje v ščavni
ške doline pod Blagušem. Če 
bodo na razpolago sredstva, bo
do pr'čel: to pregrado graditi že 
prihodnje leto.

Juš Makovec

Mlečna kuhinja v Bogojini
Na bogojčnski šoli deluje že 

tre tje  'leto mlečna kuhanja. Svoj 
prostor ima v posebni sobi, 'k: 
jie še kar primeren. V glavnem 
odmoru se šolarji z veseljem 
postavijo v vrsto in čakajo na 
skodelico toplega mleka ali ka 
ve, dobijo pa tudi žemljico s si
rom ali marmelado. Vedno na
sm ejana kuharica Angelca z ve
seljem postreže 290 lačnim otro
kom. N ajsrečnejša je, če otroci 
pridejo ponovno s skodelicami 
in mič ne ostane v loncih. Tova
rišica Angelca ima precej dela, 
vendar je  vse ob pravem času 
pripravljeno.

Topla malica je  šolskim otro
kom v zimskem času še poseb

no potrebna. Otroci po n je j  la
že sledlljo pouku.

PIONIRJI ZA PIONIRJE
Kakor poročajo, akcija za 

zb iran je  sadja malone povsod 
dobro napreduje. Tako so pio
nirji osnovne šole Mačkovci, 
Bodonci, Kuzma, Dol. Slaveči in 
Grad podarili 3500kg jabolk 
pionirjem  osnovne šole v M ur
ski Soboti. Zvedeli smo tudi, da 
so pionirji osnovne šole Mo
ščarnci zbrali in podarili 600kg 
jabolk delovnemu kolektivu 
»Panonije« v Murski Soboti, ki 
se je  odločil za patronat nad

šolo. Po dobljenih podatkih je 
prejela jabo lka tudi že osnov
na šola v novi gimnaziji v Mur- 
ski Soboti.

POMURSKI VESTNIK, 6. nov. 1958

K M E T JE , Z A D R U Ž N IK I, V A Š I  P R I H R A N K I  S O  V A R N O  

N A L O Ž E N I IN  VSAK Č AS D O S E G L JIV I 
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Z A D R U Ž N I  H R A N I L N I C I  IN P O S O J I L N I C I
M U R S K A  S O B O T A

ALI NAJ BLIŽJI ZADRUGI!

NE HRANITE DENARJA DOMA, VLOGE OBRESTUJEMO

KDOR SEJE — TA Ž ANJE!
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ZBOR PROIZVAJALCEV PRI ObLO M. SOBOTA JE RAZPRAVLJAL O GOSPODARSKEM
STANJU V PODJETJIH

PRAVOČASNO UKREPANJE
Zbor proizvajalcev močno zainteresiran glede na gibanje gospodarstva — Indu
strijska proizvodnja močno narašča — R azprava o gostišču »Grozd«.

Zbor proizvajalcev ObLO M. 
Sobota je na svojih sejah že 
večkrat razpravljal o gospodar
skem stanju v posameznih pod
jetjih in tako pravočasno ukre
pal pri morebitnih pom anjklji
vostih ali težkočah. Na nedav
ni seji so odborniki Zbora pro
izvajalcev razpravljali o reali
zacija planirane proizvodnje. 
Ugotovili so, da se je povečala 
industrijska proizvodnja v de
vetih mesecih letos v prim erja
vi z realizacijo v istem obdobju

lani za 14,8 odstotka, realizacija 
v gradbeništvu pa znaša kar 97 
odstotkov, kar je celo za 41 od
stotkov več kot lani v devetih 
mesecih.

Doseženi promet v trgovini je 
zadovoljiv: v trgovini na drob
no je dosežen z 68,5, v trgovini 
na debelo pa z 85,5 odst., ka r je  
za 17 odst. več kol lani do kon
ca septembra.

V razpravi so odborniki po
udarjali, da bo potrebno pri ne
katerih m anjših obrtnih podjet
jih, ki sedaj ne m orejo več 
konkurirati s svojimi izdelki na 
tržišču, potrebno preusmeriti 
proizvodnjo, predvsem pa dati 
poudarka uslugam.

Precej časa so posvetili člani 
Zbora proizvajalcev razpravi o 
stanju v soboškem gostišču 
»Grozd«.

V gostišču »Grozd« so že ob 
polletju izkazovali za 221 tisoč 
dinarjev dohodka manj kot je 
bilo predvideno. Na osnovi tega 
so predlagali upravni o rgani 
ObLO. naj se naredi v gostišču 
ob tretjem  tromesečju ponovni 
obračun. V tem obračunu je bi
lo ugotovljeno, da je  v tretjem  
tromesečju še vedno 185.834 di
narjev negativnega dohodka. 
Zaradi omenjenega stanja v 
podjetju, je  banka odpovedala

gostišču kredit, tako da delavci 
že dva meseca niso prejel: plač. 
Poslovanje so kreditirali doba
vitelji. Ti dolgovi do posamez
nih dobaviteljev so znašali ob 
koncu septembra 1 milijon 740 
tisoč dinarjev. Upravnik gosti
šča — bil je  pri tej razpravi 
prisoten — je izjavil, da so tu
di uslužbenci, kot vsa upravni
kova družina, plačevali za me
sečno hrano v gostišču po 1500 
dinarjev, čeprav predpisi dolo
čajo, da plačujejo zaposleni v 
gostiščih le materialne stroške 
prehrane. Člani zbora so se ču
dili, kako so mogli biti zaposle
ni ka r dva meseca brez plač.

Upravnik gostišča »Grozd« je 
utemeljeval stanje v podjetju s 
tem. da ima gostišče prevelike 
družbene dajatve. Drži pa to, 
da bi podjetje lahko plačalo 
vse družbene obveznosti, če bi 
doseglo predvideni promet, saj 
so vsa soboška gostinska podjet
ja  v primerjavi z lanskim le
tom povečala promet za 19 od
stotkov, medtem ko je  bil v go
stišču »Grozd« promet ob pol
letju nekoliko nižji od lansko
letnega.

Da ne bi prišli zaradi tega v 
gospodarske težave tudi upniki, 
je  Zbor proizvajalcev sklenil, 
da gostišče likvidira.

Pred gradnjo najmodernejšega
opekarskega obrata v Pomurju
Znano je, da je  ogenj upepe

lil pred nekaj let staro opekar
no v Lokavcih pri Ljutomeru. 
Kljub temu, da vsi obrati niso 
billi popolnoma uničeni so bili 
odgovorni činitelji prvotno 
mnen ja, naj bi opekarno v 
Lokavcih opustili. Vendar je 
najbrž kakovost gline v lokav
ski opekarni dala povod za to, 
da so se v opekarni Križevci- 
Boreci odločili opekarski obrat 
v Lokavcih obnoviti.

Danes imajo pripravljene za 
gradnjo nove opekarne vse po
trebne načrte. Tudi investicij
ski program je republiška ko
misija za pregled investicijskih 
programov že potrdila. Po pred
računu bodo znašali stroški 
gradnje 81 milijonov dinarjev. 
Iz lastnih skladov bo za grad
njo prispevala križevska ope
karna 50 milijonov dinarjev. 
Predvidevajo, da bodo zgradili 
nove obratne prostore v 18 me
secih. Ce bodo uspeli pri licita
ciji glede investicijskega poso
jala. nameravajo pričeti graditi 
že meseca aprila prihodnjega 
leta.

Nova opekarna v Lokavcih, 
katere kapaciteta bo znašala 
letno 4,5 milijona enot opeke, 
b o  najm oderneje urejena. Pred
videvajo, da bo stara peč osta
la, zgradili pa bodo umetne su
šilnice. Celotna strojna oprema 
bo v pritličnih prostorih. Prav

tako bo mehaniziran ves trans
port, uveden bo transportni 
trak  s posebnimi vagončki. Ure
diti nam eravajo še posebno zo
rilnico za glino.

Lani je  znašala skupna proiz
vodnja opeke vseh opekarn v 
Pom urju 25 milijonov 900 tisoč

enot. letos je  predvidenih 30 
milijonov 400 tisoč enot. Č  ra
čunamo še na nekatere izbolj
šave pri delu v dosedanjih obra
tih, se bo z novo opekarno v 
Lokavcih približala letna proiz
vodnja opeke 40 milijonom 
enot letno.

Lokavci: namesto stare opekarne (na sliki) — nova

9. in 10. novembra - plenum

DIT LB Slovenije v M. Soboti
Društvo inženirjev in tehni

kov gozdarske stroke in stroke 
lesne industrije se je odločilo, 
da bo imelo svoj plenum v M.

Soboti. Za to se je  društvo od
ločilo zaradi tega, ker je  prav 
Pom urje področje, k je r so go
zdovi zelo degradirani in je tre
ba za njihov napredek vložiti 
čim več sredstev. Plenum bo 9. 
novembra in bo obravnaval or
ganizacijska vprašanja društva 
in organizacijska vprašanja go
zdarstva. Razpravljali bodo tu 
di o tistem delu družbenega 
plana LR Slovenije za 1959. le
to, ki obsega gozdarstvo in les
no industrijo.

Naslednji dan, 10. novembra 
je  namenjen ogledu gozdov zla
sti v področju Lenda va-Polana 
(Črni log) in na Goričkem. Na 
Goričkem si bodo ogledali go
zdove zasebnikov v katastralni 
občini Boreča in Trdkova. Ta 
ekskurzija bo v strokovnem po
menu gotovo znaten prispevek 
k reševanju pomurskih gozdov, 
ki so bili doslej vse preveč iz
koriščani in deležni prem ajhne 
skrbi. Prav zaradi tega je po
trebno odločitev upravnega od
bora društva inženirjev in teh
nikov LR Slovenije, da bo ime
lo svoj plenum v Pomurju, to
plo pozdraviti.

Hidrologi na obisku 
v Pomurju

Pred nedavnim si je  skupina 
50 hidrologov iz vse Slovenije 
ogledala regulacijo Plitvičkega 
potoka, regulacijo Mure, razbre
menilnik Mura—Lendava ter 
Ščavniško dolino.

Med gosti so bili zastopniki 
Uprave za vodno gospodarstvo 
LRS in njenih področnih sekcij, 
projektanti LS in drugi. Da so 
si ogledali regulacijo Mure bolj 
nazorno, so se spustili od Ra
denec po murinem toku navzdol 
s čolni.

Obeti za razvoj gozdnega In lesnega gospodarstva v Pomurju

Vabljivi lesni zakladi
Svet za industrijo in obrt 0L0 M. Sobota o predlaganih organizacijskih ukrepih

Za murskosoboški okraj ve
lja, da je  četrtina njegove po
vršine gozdnata. Zato hi človek 
pričakoval tudi temu primerno 
lesno industrijo, ki pa je, žal, 
ni. Tako služijo pomurski go
zdovi kot surovinska osnova za 
lesno industrijo v Sloveniji in 
še preko njenih meja. Zabeleži
ti pa moramo, da je  tudi v go
zdrastvu in gospodarjenju z go
zdovi v našem okraju  vrsta po
manjkljivosti.

Na nedavni seji Sveta za in
dustrijo in obrt OLO M. Sobota 
so, ko so razpravljali, o lesni in- 
dustriji v Pom urju, med d ru 
gim ugotovili, da so te nepra
vilnost: predvsem slabo «strokov
no gospodarjenje in izkorišča-

Žage, kakršno v idimo na sliki, 
je čas prehitel

nje posekane lesne mase. iska
n je  dohodka v gozdarstvu in 
morda s tem delno zapostavlja
nje kmetijske proizvodnje. Zna
no je, da je danes v našem 
okraju 30 polnojermeniških žag 
z letno zmogljivostjo okrog 
36.000 m3 hlodovine ob enem iz
meničnem obratovanju in 10 ve
necijank, k i imajo zmogljivost 
okrog 3000 ms hlodovine letno. 
Vse žage so v glavnem registri

rane za žaganje lesa, očitno pa 
je  težnja za žaganjem za bla
govni promet. Zanimivo je  tudi, 
da sta se ohranili dve zasebni 
polnojerm en iški žagi. Ena iz
med obeh ima celo dva polno
jarm enika, ob n jej pa se razvi
ja pod okriljem uslu žnostnega 
žaganja« za lokalne potrebe 
prava industrijska predelava le
sa: žaganje na veliko tudi za 
potrebe oddaljenih podjetij in 
lastnikove zabojarne. Vsekakor 
velja, da so se v našem okraju 
razvili številni m ajhni obrtni 
obrati v Ljutomeru. Apačah. M. 
Soboti in drugod, čeprav hi se 
lahko na bazi teh. ob smotrnem 
upoštevanju proizvodnje žaga
nega lesa in ob ustreznem pro
gramu industrijske predelave 
lesa razvila sodobna lesna indu
strija tudi na teni področju.

Zato so se na omenjeni seji 
tudi že pogovorili o predlaga
nih organizacijskih ukrepih. Ze
dinili so se, da bi kazalo osno
vati na območju okraja Murska 
Sobota dve gozdarski poslovni 
zvezi v Ljutom eru in Murski 
Soboti ne  glede na sektor last
ništva. S tem v zvezi je tudi 
ustanovitev skladno z organiza
cijo gozdarstva (na območju 
Ljutomera in Murske Sobote) 
praviloma samo dveh lesno-in- 
d u s trijskih podjetij in sicer na 
območju Ljutom er LIP »Sloven
ske gorice« z ustreznim i obrati, 
na območju Murska Sobota pa 
LIP »Panonija«. prav tako z 
ustreznimi o b ra ti Tu gre za or

ganizacijsko združitev proizvod
nih sredstev s področja lesne in
dustrije v okviru podjetij, k i 
jih  bo možno strokovno izpopol
niti, utrditi in usm erjati v sme
ri stabilizacije lesnega gospo
darstva na tem območju, itd.

Vsekakor velja, da bi na ta ali 
podoben način bilo mogoče iz
vesti specializacijo žag za iglav
ce, listavce, itd., hkrati pa tudi 
specializirat: proizvodnjo posa
meznih obratov proizvodnja ple
tarstva, proizvodnja gradbene
ga pohištva, panene plošče, les
na galanterija, itd. — skladno 
s surovinsko bazo.

Ob koncu so člani Sveta skle
nili. da je treba pripraviti ustre
zen elaborat, k i bo upošteval 
surovinsko bazo in vse ostalo, 
kar je potrebno za smotern in 
skladen razvoj lesne industrije 
v Pomurju, doslej v tem pogle

du dokaj zanemarjenem pod
ročju. Sklenili so tudi priporo
čati ObLO Lendava, naj prouči 
vprašanje predelave utenzilij. 
Za obrate že omenjenih predla
ganih podjetij so člani Sveta 
mnenja, da se m orajo med se
boj dopolnjevati.

bš

G. Radgona  —  lesa dovolj tu d i o predlagani novi organiza
cijski obliki

Precejšnja akumulacija 
sredstev

Podatki o realizaciji pollet
nega družbenega načrta po 
prednosti proizvodnje kažejo  
skoraj d oseh proizvodnih pa
nogah rahlo težnjo po podra
žitvi proizvodov oz. uslug. 
Med najbolj izrazite primere 
spada industrija  gradbenega 
materiala. Za to panogo je bi 
lo o analizi polletne realizaci
je rečeno, da so se izdelki in
dustrije gradbenega materiala 
podražili za 20 odst. m edtem  
ko so se podražile usluge 
gradbenih pod jetij za 15 od
stotkov.

Kot polletni podatki kažejo, 
si bodo posam ezni obrati in
dustrije gradbenega materiala  
pridobili s tem precej sredstev  
za nadaljnjo investicijsko iz
gradnjo. Vendar ne smemo 
prezreti tega. da pom eni po
dražitev gradbenega m ateria
la, ki ga proizvajam o o našem  
okraju, do neke mere preliv  
sredstev iz levega v desni žep, 
kar zadeva lokalne investicije. 
Pri tem  je najbolj prizadeta  
stanovanjska izgradnja, kjer 
velja splošno načelo o poceni
tv i gradenj.

Seveda bo mogoče opravičiti 
večjo akom ulacijo  sredstev v 
opekarskih obratih, če bodo ti 
smotrno delili dohodek med  
plače nad tarifn im i praviln ik i 
in skladi za obnovo in m oder
nizacijo.

V ilustracijo neka j štev ilk: 
skupni družbeni produkt o še
stih mesecih letos je znašal v 
tekstiln i industriji 1 milijardo  
29 m ilijonoo dinarjev, v indu
striji gradbenega materiala pa 
60 m ilijonov dinarjev. Po in
strum entih  družbenega piana 
— in seveda zaradi določenega 
form iranja cen — je dosegla 
ob polletju tekstilna industrija  
164 m ilijonov, gospodarske or
ganizacije v industriji gradbe
nega materiala pa 60 m ilijo 
nov dinarjev. Se pravi, če tudi 
prim erjam o prejem ke po ta
rifnih praviln ikih , bodo raz
polagala ob za k lju čku  gospo
darskega leta opekarne z znat
n im i sredstvi.

V  industriji gradbenega m a
teriala, ko t tudi o nekaterih  
ostalih panogah gospodarske  
dejavnosti se je pokazal pri 
podraževanju vp liv  ko n ju n k 
ture na tržišču. Znano je nam 
reč, da so bile cene opečnim  
izdelkom  do nedavna v  Po
m urju najugodnejše v  vsej 
Sloveniji. Da pa to ne bi »ne- 
stim uiatinvno« vplivalo na osta
la opekarska podjetja, so se 
dogovorili za več ali m anj 
enotne cene svojih  izdelkov. 
Te cene bodo take vse dotlej, 
dokler bo še v  Sloveniji pri
m anjkovalo letno do 40 m ilijo
nov enot opeke. Zanim ivo pa 
je dejstvo, da im ajo nekatere  
opekarne v republiki Srbiji, 
po sicer nepotrjenih vesteh, 
precejšnje zaloge opeke.

Podobno kot v  industriji 
gradbenega materiala, je za
pazi ti težnjo  po podražitvi tu 
di pri ostalih proizvodnih pa
nogah, vendar ta težnja d ru 
god ni tako močna, da bi bi
stveno vplivala na splošno gi
banje gospodarstva o okraju.

Čas in razvoj sta spremenila kraj in ljudi...
(N ek o č  in  d a n e s v M u rščak u )

O zk a  c e s ta , — odcepi se od  g lav 
n e  ceste , k i p o v ezu je  M u rsk o  p o lje  
s S lovensk im i g o ricam i, — nas p o p e 
l je  v M urščak . K ra j s e  po  sv o jih  v i
n o g rad ih  in  sa d o v n ja k ih  p ra v  n ič  ne 
ra z l ik u je  od sosed n ih  v rh o v  k a p e l
sk ih  goric , v e n d a r  ima razen  tega  
tudi n e k a te re  sv o je  poseb n o sti.

M urščak  j e  p rv i g r ič  nad  Mu rsk o  
d o lino , s a j  j e  po  M uri dobil tudi 
sv o je  im e. Na z a p a d n i s tr a n i  se p o 
v e z u je  s  sosed n im i h r ib č k i, k i že 
p re d s ta v lja jo  zače tek  S lo v en sk ih  go
ric . M ogočne, k o ša te  č re š n je  ob 
k lan c u  so spo m lad i kot cve toč  špa- 
l ir ,  p ra v i  lep o tn i č a r  n a p ra v e . Še 
b o lj v a b ljiv  pa j e  M urščak  je se n i, 
k o  s p o k o jn o  t iš in o  je se n sk e g a  ju tr a  
p re k in e  ro p o t voza, k i se  e n a k o m e r
no p rem ik u  p ro ti  v rh u . Na vozu so 
»brači«, k i se  p e lje jo  na trg a tev . V e
se li so . že  n av sezg o d a j se š a li jo  in 
z a b av a jo , le m ožak — v o zn ik  je  r e 
sen  in p rev id n o  vodi sv o je  k o n jič k e  
po k lacu  nav zg o r. Ča s  trg a tv e  — 
M urščak  je  oživel. S p ro ščen a  pesem  
b rač e v  pozno v noč o z n a n ja  v e se lje  
z a d o v o ljn e  m lad in e , k i se  v ese li v 
p r i je tn i  d ru ž b i.  T ud i o b raz i s ice r  
re sn ih  m o ža k a r je v  so n a sm e ja n i.  L e
t in a  j e  d o b ra  in p r id e le k  bo  ve lik . 
D a. to  j e  zn ačiln o st k r a ja ,  k i se  iz 
le ta  v le to  p o n a v lja . V en d ar s ta  tu 
di v M u ršra k u  čas in raz v o j o p rav ila  
sv o je . S p re m in ja jo  se  l ju d je  in k ra j .

N ekoč so d o m ačin i raz e n  p r i v i
n o g rad n išk ih  d e lih  d o b ili zaslu žek  
p r i k m e tih  v  b l iž n jih  v aseh . V sk u 
p in ah  so  o d h a ja l i  v sak o  ju t r o  na se 
zonska p o ljs k a  o p rav ila  in se  zvečer 
zo p e t v rač a li. T ak o  so  si o sk rb e li  vse 
p o tre b n o  za zim o. k o  n i b ilo  zaslu ž 
k a . D an es  pa j e  p re c e j  d ru g ač e . 
M lad ina je  o dšla  za zaslužkom  v in 
d u s tr i js k a  s re d išč a  a li pa j e  d ob ila  
s ta ln o  z a p o slitev  p r i VG K apela  in 
m a rs ik a te ri  so c ia ln i p rob lem  je  zd a j 
re še n . In o sem d ese tle tn i »oča Balož«, 
n e k d a n ji  v in ič a r, k i j e  b il tud i dolga 
le ta  m la teč  p r i k m etih  te r  dob iva d a 
nes p o k o jn in o , z a to  u p rav ič e n o  p ra 
vi: »K aj v i v e te , deca!« K lju b  t r d 
nem u d e lu  vse sv o je  ž iv l je n je  je  
B alaž še vedno  k o re n ja k  in bo p r i 
h o d n je  le to  o b h a ja l s sv o jo  ženo  z la 
to  poroko .

N a jv e č ja  p rid o b itev  k r a ja  j e  n e 
dvom no osnovna šo la . k i so jo  o d 
p rli  p re d  š tir im i le t i .  P re u re je n a  z i
d an ica , v k a te r i  so u re d il i  uč iln ice , 
j e  p o sta la  s re d išče  k u l tu rn o p ro sv e t
nega ž iv l je n ja . T ri u č ite ljs k e  moči z 
uspehom  iz o b ra ž u je jo  m lad ino . N e
koč so  m orali š o la r ji  iz M u rščak a  in 
o ko lice  hod iti po b la tu , d e ž ju  in sn e 
ga v 5 km o d d a lje n e  so sed n e  šo le  in 
n j ih o v  učn i u speh  j e  b il. razu m ljiv o , 
tem u p r im e re n . D ru g o  k o r is tn o  in ze 
lo  pom em bno d e lo , ki so  ga tod  
o p rav ili, j e  d o g rad itev  k ra je v n e g a

vodovoda. K ak šen  k ilo m e te r  n iže  šo
le  je  m očan v re le c  vode. Tu so  m on
t ir a li  č rp a lk o , k i z av to m atičn o  
v k lju č i tv i jo  č rp a  vodo v re z e rv o a r  
na p o d s tre š ju  šo le , od k o d e r  dobiva 
šo la  in š irša  ok o lica  po ceveh  tek o 
čo vodo. T ekoča voda v n a š ih  šo lah  
na p o d e ž e lju  in s ta n o v a n jsk ih  h išah  
v P o m u rju  j e  zd a j še  p rav a  red k o s t, 
za to  j e  še  tem  p o m em b n e jša  za M ur
ščak , k j e r  si la h k o  g o sp o d in je  vsak  
čas n a to č ijo  svežo, m rzlo  vodo, k i so

jo  m o ra le  nekoč težk o  n ositi po s t r 
mem  k lan cu .

Res v e lik o  je  b ilo  s to r jen e g a . D o
m ačin i vedo, da  n j ih o v  tru d  ni bil 
zam an ; ze lo  pa so  h v a ležn i tu d i l ju d 
skem u p oslancu  Ivanu  K re ftu , k i j e  
n jih o v a  p r iz a d e v a n ja  po d p rl s  to li
k im  razu m ev an jem . Z av ed a jo  pa se 
tu d i, d a  j ih  še  č a k a jo  nove b liž n je  
na lo g e : u red itev  cest, d o k o n čn a  e le k 
t r i f ik a c ija  k r a ja  in drugo .

T. S.

V lju tom erski »K onfekciji«  ko t na tekočem traku T rg a te v  je  p r i koncu . . .
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VINO N E  BO V E Č „ VINO“
Za ko n o vinu j e  izšel  že  lan i in m n o g e  g o s p o d a rs k e  o rg an iz a c i j e  

— d r u žb e n a  v in o g ra d n i šk a  g o s p o d a r s tv a  a li  tr g o v sk a  p o d j e t j a  za  p r o 
met  z vinom na d e b e lo  — so  že p r i l a g o d i l a  s v o je  p o s lo v a n je  do ločbam 
tega  zakona ,  p o sam ezne  pa  tudi  ne ;  n a jb o l j  pa smo n e d o s le d n o  u r e s n i
č e v a n j e  tega  z ak o n a  čuti l i  v n e k a t e r i h  gos ti ln ah ,  v k a t e r ih  so  k l j u b  t e 
mu, da j e  zak o n  zače l v e lj a ti ,  š e  vedno  točil i  pod  ime nom  n a ra v n o  
vino  r az n e  m eš an ice ,  m a r s ik j e  tu d i  s p r im e s j o  šm a rn ic e ,  n e u s t r e zn o  n e 
g o vana  in tudi  um e tn a  vina,  k a r  j e  b i lo  v o s tr em  n a s p ro t ju  z o s n o v n i 
mi določil i  Zakona  o vinu.

Na svoji zadnji seji je  Svet 
za kmetijstvo in gozdarstvo pri 
OLO Murska Sobota predlagal, 
naj bi pristojni upravni organ 
imenoval za okrajnega vinske
ga inšpektorja ing. Lado Jerše
ta. Z imenovanjem okrajnega 
venskega inšpektorja bo namreč 
zagotovljeno ustrezno nadzor
stvo nad izvajanjem  Zakona o 
vinu v našem okraju. Okrajni 
inšpektor bo imel v svojem de
lokrogu predvsem pridelovalne 
organizacije (vinogradniška go
spodarstva in kmetijske zadru
ge), medtem ko je  nadzorstvo 
v gostinskih lokalih načelno 
prepuščeno ustreznim občin
skim inšpektorjem, le v obči
nah. ki ne bodo imenovale svo
jih  inšpektorjev, bo okrajni in
špektor opravljal tudi ta posel. 
Svet je še priporočil, da lahko 
več občin skupaj imenuje svo
jega vinskega inšpektorja.

Svet je  dalje razpravljal o 
osnutku odredbe o proizvodnji 
in nadzorstvu nad prometom 
razmnoževalnega sadnega in 
trsnega materiala, osnutku 
u red b e  o ustanovitvi republiške 
komisije za potrjevanje tega 
m ateriala ter o ustanovitvi in 
delovanju okrajn ih  komisij. 
Člani sveta so soglašali s pred
laganimi osnutki odredb, menili 
pa so. da bi bilo treba dopolniti 
16. člen prve odredbe tako, da 
bi dobili pristojnosti za oprav
ljan je  nadzorstva nad izvaja
njem te uredbe poleg okrajne
ga tudi občinski km etijski in
špektorji.

V razpravi o osnutku uredbe 
o osem enjevanju goved so me
nili, da  je  predvidena skočnina 
v znesku 1500 din previsoka. 
Prav tako se tudi niso strin ja l 
s tem, da bi bilo osemenjeva
nje vpeljano tako obvezno, kot

je  to predvideno v osnutku; v 
njem  je  namreč zapisano, da je 
treba ob progah, k je r je  vpe
ljano umetno osem enjevanje, 
odstraniti vse bike. Izraženo je 
bilo m išljenje, da tega določila 
zaenkrat v  Pomurskih razme
rah ne bo moč uresničiti, ker 
še ni povsod vpeljana nedeljska 
služba.

Na koncu svoje seje je  Svet 
potrdil investicijski program 
KG Beltinci za nakup kom baj
na, investicijski program  VG 
Ljutom er za obnovo vinogra
dov v  investicijski vrednosti 17 
in pol milijona din in investicij

ski program VG G ornja Rad
gona za graditev dvorane za iz
delovanje šam panjca v investi
cijski vrednosti 25 milijonov 
din.

Potrjene investicije so gospo
darsko utemeljene, kar še po
sebno velja za radgonsko, saj 
je  predlagatelj investicijskega 
program a dokazal, da bo prišlo 
na 1 steklenico na  novo proiz
vedenega šam panjca samo 140 
din investicije in se bodo zate
gadelj v ta namen vložena 
sredstva rentirala že v enem le
ta.

-sk

Pomurski fantje pozdravljajo
V ojak  Ivan  Kodi la ,  ki  služi  svo j 

vo j a šk i  rok  v V a l je vu ,  V. P.  7860/5E3, 
nam j e  po s la l  dop is  n a s l e d n j e  v se 
bine:

»Vsi p o m u rs k i  f an t j e ,  ki  s luž imo 
v o jašk i  ro k  v V a l je vu ,  p o š i l j a m o  le 
pe p ozd r a v e  vsem d e lo v n im  l ju d e m  
P o m u r ju  in j im  že li mo  mno go  u s p e 
hov. H k r a t i  j im  s p oro čam o,  da  je  
ž iv l j e n j e  v na š i  enot i  p r a v  lep o  in 
da  ne bom o n ikoli  po zabi l i  tega  sv e 
č anega  d n e ,  k o  sm o  za p r i seg l i  v d a 
no st  in zv e s to b o  na š i  do movin i ,  n a 
šemu n a ro d u ,  na š i  P a r t i j i  in našem u 
vo ds tvu.  P ra v  lep o  p o z d r a v l j a m o  vse 
s v o je  domače , p o s e b n o  i v an o v sk a  d e 
k l e t a  t e r  de lo vn i  k o l ek t iv  S G P  »So- 
gradn,  M. Sobota ,  ki  mu že li mo  m n o 
go  u sp e h o v  p r i  de lu.«

P O Z D R A V  IZ KN JAŽEVCA 
V o ja k  D r a g o  Golob,  V. P.  2837/1 

K n ja ž ev a c ,  p o z d ra v l j a  s vo je  starše,  
b r a t a  in sest ro ,  vsa d e k le t a  iz Ka
rnen šč a k a  t e r  k o l ek t iv  Po murskega  
t iska«  in b r a l c e  » P o m u rsk e g a  ves t
nika«.

PO ZD R A V  IZ NISA 
A v g u š t in  Bukovec  iz Kobi lja ,  ki 

služi  s vo j  vo j a šk i  ro k  v Nišu — V. 
P.  4271 — 12 — in A lo jz  M ark o ja  iz 
O d r a n e c ,  ki  služi  sv o j  vo jašk i  rok v 
Nišu  — V. P.  6788 — 3, po zdrav l ja ta  
s v o je  s ta r š e ,  s o ro d n ik e ,  b ra lce  »Po
m u rs k e g a  v e s tn i k a « t e r  vsa pom ur 
ska  d e k le t a .  P r a v  t a k o  poz dravlja ta  
u r e d n i š tv o  » P o m u rs k e g a  ve stn ika«  ob 
b l iž n j em  p r a z n i k u  R e p u b l ik e  — 29. 
n o v e m b ru .

Svet za socialno varstvo ObLO Murska Sobota razpravljal

O  SKRBNIŠTVU IN SKRBNIKIH
Sprejeti sklepi za boljše in uspešnejše delo

Na ned av n i  s e j i  Sve ta  za soc ialno 
v a rs tv o  O b L O  M urs ka  S obota  so 
p r ed v s e m  r a z p r a v l j a l i  o  sk rb n i š tv u .  
Znano  j e ,  d a  j e  p r v e n s tv e n a  na loga  
o rg an o v  s o c ia ln eg a  v a rs tv a  s k r b  za

osebe,  ki  z a ra d i  d u š e v n e  a li  t e l e sn e  
d e fe k tn o s t i  ne  m o re j o  s k rb e t i  za se  in 
s v o je  p r e m o ž e n je .  Zato m o ra t a  Svet 
za soc ia lno v a r s tv o  in s k rb s tv e n i  o r 
gan  imeti  v p og led  v d r u ž i n s k e  in 
s o c ia ln e  p r i l i k e  teh  d ru ž in  in v k o 
liko r  so  s o c ia lno  ali  k a k o  d ru g ač e  
ogrožene ,  po išče  p r i m e r n o  o k o l j e  in 
o s k rb o .

V soboški občini je  41 oseb 
brez opravilne sposobnosti. N aj
več preklicanih oseb je dušev
no bol nih (22), 14 oseb je  p re
klicanih zaradi duševne zaosta
losti in defektnosti itd. Zaradi 
pijančevanja oz. zapravljivosti 
je  preklicana samo ena oseba.

LENDAVČANI!
V okviru Ted na muzejev je  

nekaj predmetov, izkopanih pri 
lanskih arheoloških izkopava
n jih razstavljenih v izložbenem 
oknu knjigarne v Lendavi. Len
davčani, pohitite z ogledom!

Večina teh (31) je  v oskrbi pri 
svojih sorodnikih ali drugih 
družinah, več pa je  jih  v 
ustreznih ustanovah.

Od 41 preklicanih oseb jih 
ima 33 lastno premoženje. Tega 
izkoriščajo v večini primerov 
svojci ali drugi sorodniki, p ri 
katerih živijo preklicane osebe. 
Iz dohodkov tega prem oženja se 
potem preklicane osebe tudi 
preživljajo. Redno mesečno so
cialno podporo prejem ata dve 
osebi.

Vse preklicane osebe imajo 
stalne skrbnike. Ob polaganju 
obračunov skrbnikov pa je Svet 
za socialno varstvo ugotovili, da 
so težave predvsem  v tem. da 
so skrbniki težko položili obra
čun o up rav ljan ju  premoženja 
preklicane osebe. Vedeli so si
cer. da te osebe imajo premo
ženje in k je  ga imajo, kakor tu
d i to. kdo to  premoženje sedaj 
■Izkorišča. N ajtežje pa je  bilo 
ugotovi bi. kako in k je  so se upo
rabili dohodki tega premoženja 
in to posebno za osebe, ki so v 
oskrbi bolnišnice ali zavoda. 
N ajvečkrat skrbniki niso mogli 
z dokumenti dokazati izdatkov. 
Kaže, da skrbniki mislijo, da 
točna evidenca o tem prem ože
nju ni nujna, če so omenjene 
osebe v bolnišnici ali zavodu in 
tam vzdrževane.

P oroč il o  S v e ta  O b L O  M u rsk a  So 
bo ta  n a v a j a  d a l j e  d v a  p r im e ra ,  ki  
bi  s e  z de la  m a r s ik o m u  n e v e r j e tn a ,  če 
ne  bi  bi la  r e s n i č n a .  V p r v e m  g r e  za 
d o s m r t n e g a  p r e v ž i t k a r j a ,  ki  j e  d u 

š e v n o  bo lan .  Teg a  bo ln ik a  j e  imela 
d r u ž in a  v h lev u ,  k j e r  j e  bival  po
d n ev i  in pono či.  K l ju b  temu, da je 
n jeg o v  b r a t  p odedova l  tudi njegov 
de l,  ni na še l  z a n j  p ro s to ra  v sobi. 
Še le  na p o s re d o v a n j e  sk rbs tvenega  
o r g a n a  so b o ln ik a  p rem es ti l i  v sobo 
in p o s k rb e l i  za z d ra v n i š k o  pomoč.

V d r u g e m  p r i m e r u  so  skrbs tveni 
o rg an i  na š li  s in a  n ek eg a  posestnika  
z 10 ha  z e m l j e  p r a v  tak o  v hlevu, 
k j e r  j e  b iva l  p odnev i  in ponoči.  V 
h l ev  m u  j e  no s il a  l as tn a  mat i  hrano 
tako ,  da  v sobo  a li  k u h i n jo  ni imel 
p r i s to p a .  P o  ugotovitv i  tega  p rim era  
so s k rb s t v e n i  o r g a n i  postavi l i  stalne
ga s k r b n i k a  in z d ra v n i k  j e  poslal  
p r i z a d e to  o s e b o  v m ar i b o r s k o  bolniš
nico,  k j e r  j e  b i la  d l j e  ča sa  na zd ra v
l j e n j u  in t a k o  se  tudi  n j e n o  zd ra v
s tv e n o  s t a n j e  z b o l j š u j e .  Seveda so 
tudi  p r im e r i ,  da  so  p r ek l i ca n e  ose
be  d o b r o  o s k r b o v a n e  in to predvsem 
one , ki  ž iv i j o  pr i  s t a r š ih .  Res  j e  tu
d i ,  da  j e  t e ž k o  n a j t i  p r im e rn e  sk rb 
n i k e  d u š e v n o  bo ln im  in de fek tn im 
o se b am ,  ki  bi  p r e v z e l i  skrbniš tvo 
b r e z  o d p o ra .

Za boljše in uspešnejše delo 
predlaga Svet seminar za vse 
Skrbnike, k je r  bi jim  na nazo
ren način posredovati njihove 
naloge in dolžnosti. Zimski me
seci bodo zlasti prim eren čas za 
to.

Poseben problem za soboško 
občino, še posebej pa za me
sto M urska Sobota so tud i du
ševno ali telesno defektne ose
be iz drugih občin, ki pridejo v 
Mursko Soboto in se tukaj po
tikajo in beračijo. Čeprav take 
osebe brž napotijo v njihovo 
pristojno občino, se km alu spet 
pojavijo v našem okrajnem 
mestu.

Za boljše in uspešnejše delo 
je  Svet za soc. varstvo ObLO 
M urska Sobota sprejel sklep, da 
je  treba vsaj enkrat letino skup
no s skrbnikom  obiskati pre
klicano osebo in se pogovoriti o 
skrbi in potrebnih ukrepih 
skrb tn ika. Za boljše in uspeš
nejše delo skrbnikov bodo v 
zimskih mesecih sklicali semi
nar, hkrati pa bo Svet z nasveti 
pomagal skrbnikom pri njiho
vem dalu. D alje  naj odbornik 
kra jevn ih  odborov med letom 
večkrat obiščejo preklicane 
osebe, ob koncu pa se je Svet 
zedinil za to, naj se dom v Lu
kavcih preuredi v dom zaprtega 
tipa, dom v Rakičanu pa v dom 
oilprtega tipa,

Šb

Inšpektorji ugotavljajo...
Pregled kakovosti potrošnega vina in higienskega stanja v gostilnah

ljutomerske občine
P r e d  k r a t k i m  sta sa n i t a rn i  i n š p e k t o r a t  in t rž n a  in šp e k c i ja  pr i  O b L O  

L ju to m e r  p r e g l e d a la  k a k o v o s t  vina ,  k i  ga p r o d a j a j o  p o t ro š n ik o m ,  p r e 
g l ed a l a  čistočo rok s t r e ž n eg a  o s e b ja  in  čis točo  vode  za i z p i r a n j e  p r ib o ra .  
Kem ič na  a n a li za  vz orcev vina  in b a k te r io l o š k i  p r e g l e d  b r isov  ro k  in 
v zo rcev  vode, k a r  j e  o p rav i l  O k r a j n i  h ig ie nsk i  zavod  v M a r ib o ru ,  s ta  d a 
la rez u l ta t e ,  ki  nam n a r e k u j e jo ,  da  bo t re b a  n a d z o r  gos ti ln  v t em  smislu  
poos tr i t i  in r ed n o  izva ja ti .

V šestih gostilnah od šestnaj
stih, ki so jih pregledali, so to
čili vino zelo slabe kakovosti 
(zatohlega vonja, okusa po ne
čistem sodu, itd.); v štirih vino 
slabše kakovosti, ki je  še pri
merno za prodajo in v šestih 
gostilnah vino dobre kakovosti. 
Vino najboljše kakovosti so 
prodajali Alojz Jureš in Dragica 
Šalil iz Križevec pri Ljutomeru 
— najslabše kakovosti pa  Jo
žefa Šalamun iz Logarovec in 
Frančiška Vaupotič iz Noršinec. 
Vsekakor so te ugotovitve glede 
na  dejstvo, d a  gre za gostilne v 
samem ljutom erskem  okolišu, 
malone porazne.

Od šestnajst oseb, ki so jim  
odvzeli brise rok za pregled či
stoče, jih  je imelo šest močno 
onesnažene 9 saprofilti, ki lahko 
povzročajo pod določenimi po
goji zastrupitve in gnojenja; 
štiri osebe so imele delno one
snažene roke in ostalih šest oseb 
je  imelo čiste roke. Te ugotovit
ve nam  dokazujejo, da je  higie
na rok zelo pom anjkljiva in da 
je čiščenje rok površno ali si 
prizadete osebe rok sploh ne či
stijo.

Za p ran je  in izpiranje steklo
vine so v enajstih gostilnah 
uporabljali onesnaženo oziroma 
bakteriološko neprimerno vodo; 
v treh  bakteriološko m anj pri
m erno in le v dveh gostilnah 
čisto oziroma bakteriološko od
govarjajočo vodo. To nam do
kazuje, da gostilne ne posveča
jo dovolj pozornosti čiščenju 
korit in kotličkov za vodo ter 
razkuževanju vode.

In zaključek?
O  V naših gostilnah prodaja

jo  vino slabe kakovosti po istih

cenah, kot veljajo  za kakovost
na vina (ki imajo na ceniku 
označeno alkoholno stopnjo).

O  Čistoča rok je  pri večini 
strežnega osebja problematična 
(čiščenje rok je  površno, da o 
razkuževanju sploh ne govori
mo). Kozarci in ostalo steklovi
no perejo v vodi. ki ne odgo
v a rja  bakteriološkim zahtevam 
za pitno vodo.

A rheološka  izkopavan ja
V DOLGI VASI PRI LENDAVI

Lanska arheološka izkopava
n ja  v Dolgi vasi so imela n a 
men izkopavati rimsko pokopa
lišče. Na ozemlju, k je r  se danes 
razprostira Dolga vas, pa je  bi
la po m nenju arheologov tud i 
rimska naselbina — Halicanum. 
Pri letošnjih izkopavanjih se da 
ugotoviti tako, k je  in v kakšnih 
stavbah so stanovali ti ljudje. 
Hiše so bile preproste, lesene. 
Koli, zabiti v zemljo, so tvorili 
ogrodje hiše. Ti koli so bili p re
pleteni s šibjem in ometani z 
glino, pomešano s precej plev in 
slame, k a r  je vsekakor dalo 
takšnemu zidu večjo odpornost.

Kako to vemo? Popolnoma 
preprosto: hiša je  pogorela, ilo
vica se je  v visoki tem peraturi 
spekla kot opeka in nam tako 
ohranila sledove plev, slame in 
tudi sledove šibja, s katerim  so 
bili prepleteni koli. Tam pa, 
k je r  je  bil v zemljo zabit kol, 
se je  ohranila vdolbina, napol
njena s črno zemljo, k a r je  v 
stvari le preperelima kola. Toda 
tudi to še niso popolni rezultati, 
ker imamo le  delno poznane

arhitektonske detajle, sa j o  ob
liki hiše še ne vemo dovolj.

Za to so potrebna mnogo ob
sežnejša in dolgotrajnejša izko
pavanja. Posrečilo se je  ugoto
viti tudi to, da je  bila rimska 
naselbina dokaj prostrana. Po
izkusne sonde so pokazale, da 
je  segala tudi na parcele, ki so 
danes last koloniziranih Prim or
cev. Škoda le, da je  kulturni 
sloj z oranjem  popolnoma uni
čen, poleg tega še položen in 
izpostavljen eroziji.

V zemlji pa so bili najdeni 
številni fragm enti keramičnih 
izdelkov — loncev, skodel, lon
čkov, oljenk in fragmentov ter
m e sigilatte, lepo ornam entira- 
ni, razni železni predmeti, ki so 
močno patinirani, toda dovolj 
dobro ohranjeni, da nam poka
žejo, čemu so služili. Najdena 
je  bila tudi bronasta zapestnica, 
del steklene ogrlice, fragmenti 
steklenih posod, del žrm lja in 
še veliko drugih predmetov.

Na ozemlju, k je r  je  bila rim
ska naselbina, je  bilo najdenih 
tudi nekaj predmetov, ki nam 
kažejo na mnogo starejšo kul

turo, kot je  rimska. N ajdene so 
bile kamenite sekire, ki jih  lah
ko stavimo v neolitik. Pri izko
pavanju je  bila težnja po od
k ritju  te neolitske plasti, kar bi 
bilo ogromnega pomena ne sa- 

(Nadaljevanje na  6. strani)

Poslopje Doma o Rakičanu
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Zaslužena in potrebna zmaga
SOBOTA —  MARIBOR 4 : 3  ( 2 : 1 )

Sobota, 2. nov. popoldne. — Nogometna tekma za prven
stvo v slovenski conski ligi med domačo Soboto in Mariborom. 
Zaslužena zmaga domačinov 4:3 (2:1). Vreme je  lepo, toda te
ren dokaj razmočen in težaven za igranje. Gledalcev okrog 
1500. Igro je dokaj avtoritativno vodil sodnik Sušnik iz L jub
ljane.

Domače moštvo je  nastopilo v naslednji postavi: Cak, Ko
dila, Kološa, Dozet, L. Norčič, Skalar, Sečko, Zelko, Milenko
vič, Maučec, Matjašec.

Strelci golov; Maučec 2, Zelko 1 in L. Norčič 1 s proste
ga strela za Soboto, za Maribor pa Pirc 2 in Kreač 1.

N e d e l j s k a  t ek m a  j e  bi la  d o k a j  
p r v e n s tv e n a ,  č e p ra v  bi  m o rd a  bila 
na b o l jš em  t e r e n u  za o k o  še  l epša .  
D o m ač in i  so  si zm ago  zasluž il i  z b o r 
b e n o  igro in bi  j o  l a h k o  izraz il i  še 
z več jo  r az l ik o  v gol ih,  če bi  j i h  to
k r a t  bo l j  s p r e m l j a l a  s re č a ;  u p o š te 
v a jm o  samo v I. po lčasu po  Zelku 
s t r e l j a n o  a po  v r a t a r j u  gostov u b r a 
n j e n o  e n a j s t m e t r o v k o  in žogo, ki  j e  
po  lepi  p o d a j i  obt ič a la  na sami  n a 
s p ro tn ik o v i  gol č rt i .  Možnosti  za gol 
pa  j e  bi lo  še  več — t a k o  na domači  
k o t  tudi  na  s t r a n i  gos tu jočega  mo
štva .

Igra lc i  Sobo te  so  se  v p r v e m  p o l 
ča su  k m a l u  o t re s li  z ače tn e  ne rv o ze  
in zače li  p r ev l a d o v a t i  na i g ri šča .  To 
s v o jo  p rem o č  so v g l av n e m  ob drža l i

ves p rv i  po lčas,  pa tudi  š e  v p rv em  
de lu  d ru g eg a  po lčasa ,  ko so  že  vo
d il i  s  4:1. V d ru g em  po lčasu  j e  bil 
l aže  p o šk o d o v a n  Maučec ,  ki  j e  n e 
k a j  ča sa  v g lav n em  sam o  s ta t ir a l .  
to da  k o  se  mu j e  p o n u d i la  p r i l o ž 
nos t  za gol, j e  z v e li k o  p o ž r tv o v a l 
n os tj o  p r iv e d e l  žogo blizu n a s p ro t 
n ik o v ih  v ra t ,  p r e v e r i l  v r a t a r j a  in 
p r i s e b n o  pos lal  žogo v mre žo .  N a j 
lepši  gol dn e v a  j e  da l  s k a k ih  20 
m e t r o v  s r e d n j i  b r an i l ec  S obo te  L. 
Norč ič.  N jeg o v o  žogo  j e  bi lo  k o m a j  
videti ,  da  j e  o b t ič a la  v m re ž i  4:1. 
O b a  ig ra lca  so gleda lc i  za  usp ešen  
podvig,  ki  j e  p r in e s e l  zm ago  d o m a 
čim b a rv a m ,  zas lu ž e n o  n ag rad i l i  z 
v z k l i k a n je m  in p lo sk a n je m .  Kmalu  
po tem  pa  se  j e  k o lo  o b rn il o ;  g o s tj e

so z a čeli  močno p r i t i s k a t i  na d o m a 
ča v r a t a  in r ez u l ta t  tega  n j ih o v e g a  
p r i z a d e v a n j a  j e  bil ,  da j e  m ora l  d o 
mači v r a t a r  C a k  d v a k r a t  k lonit i .  T a 
ko  se j e  gostom posre č i lo  u č in k o v i 
to z m a n j š a t i  r az l ik o  v golih.

N e d e l j s k a  zmaga  j e  za dom ač ine  
po m em b n a  in tudi  lep  u sp eh ,  če 
u p oš te vam o,  da so  g o s t j e  v p r e j š n j i h  
s r e č a n j ih  z m očne jš im i  na sp ro tn ik i  
p r id n o  o d naša l i  t e k m o v a ln e  točke .

V p r e d t e k m i  (mlad inci ):

S O B O T A  : M ARIBOR 1:4 (1:1)
S. K.

L e s t v i c a

R u d a r  8 7 1 0 24:8 15
B ra n ik  8 6 1 1 29:9 13
M a r ib o r  8 4 3 1 16:11 11
K r im  8 4 1 3  15:8 9
G r a f i č a r  8 3 3 2 13:15 9
L j u b l j a n a  8 3 2 3 15:15 8
Izola 8 2 4 2 10:10 8
K la d iv a r  8 3 2 3 14:16 8
T r ig l a v  8 2 2 4 12:13 6
Sobo ta  8 2 1 5 28:51 5
S lova n 8 0 2 6 5:19 2
J e se n ic e  8 1 0 7 5:31 2

HOKEJ NA TRAVI
PARTIZAN (Senovo)  — PARTIZAN  (Sobota) 0 :1  ( 0 : 0 )

Prejšnjo  nedeljo so soboški 
hokejisti gostovali v Senovem in 
proti moštvu tam kajšnjega P ar
tizan a odigrali svojo prvo tek
mo za republiško prvenstvo.

V soboškem moštvu so igrali: 
C amplin (3,5)  Močan (2.5), 
Horvat (3), Kokalj (2,5), To
m ič (2.5), Nemeš (3), Kološa 
(2.3). Kovač (3.5), T itan (3,5), 
Miloševič (3), Šefer (2,5).

Ce bi senovški Partizan to
krat zmagal, bi postal republi
ški prvak za jesen 1958, saj je 
v p re jšn jih  tekm ah premagal 
HDK Celje in HD Železničar 
iz Maribora, oba z 1:0. in si ta 
ko priboril že 4 dragocene toč
ke od 6 možnih.

Republiški prvaki iz Sobote 
so se tega dobro zavedali in ni
so kar tako hoteli prepustiti ta 
časten naslov drugemu moštvu. 
Moštvo senovškega Partizana je 
zadnji čas treniral znani hokej
ski igralec iz Zagreba, ka r je 
bilo moč dobro opaziti pri igra
nju, vendair je pripisati le sre
či, da so Sobočani odnesli dve 
dragoceni točki s senovškega 
igrišča. Domači so bili nam reč 
ves čas tekm e v terenski premo
či. Edini gol je padel v 67. mi

nuti, ko je  Kovač na lep pred
ložek Titana dosegel gol in 
končni rezultat tekme.

Pri Senovem sta se odlikova
la srednji krilec Žveglič in na
padalec Agreš . -nk

EKONOMCI — PRVI
V Slo v e n ij i  s e  j e  p r ič e lo  t e k m o 

v a n je  za s r e d n j e š o l s k o  p r v e n s t v o  v 
no gom etu .  V Sobot i  j e  so d e lo v a lo  5 
moš tev:  K m e t i j s k a  šola  R a k ič an ,
O b r t n a  v a j e n i š k a  šola .  Šola za v a 
j e n c e  v t rgov in i,  SAG in ESS.

V p o l f in a ln e m  t e k m o v a n ju  so  se 
s re ča li :  SA G : KS R a k ič a n  14:0 (8:0) 
ESŠ : ŠU T 2:1 (1:0), O V Š se  j e  a v 
to m a t ič n o  u v r s t i l  v f ina le .

V f in a ln em  t e k m o v a n ju  so  se s r e 
ča li :  ESS : OVS 5:0 (3:0), SAG : OV- 
S, 3:1 in SAG : ESS 2:3 (2:2).

S r e č a n j e  med  g im n a z ij c i  in eko-  
nom ci j e  b i lo  v s e k a k o r  n a jb o l j  z a 
nimivo ,  sa j  j e  bil to d v o b o j  f av o 
ri tov .  P rv i  gol za SAG j e  do segel  
Kola rič ,  k m a lu  n a to  pa  še  Doze t  
d ru g eg a .  Že j e  ka za lo ,  da b o d o  z m a 
go po b ra l i  g im n a z ij c i ,  toda  pro ti  
k o n c a  p r v e g a  po lča sa  so  ek o n o m ci  
izenač il i  z go loma, ki  s ta  j u  zab ila  
S e r e c  in Kovač  I.

V d r u g e m  p o lčasu  j e  s o d n ik  d o 
sodil e n a j s t m e t r o v k o  za ra d i  p r e k r š 

ka  m ed  P e r u še m .  En a js tm et ro v k o  je 
u s p e šn o  izvede l  C ig a n  in tako dolo
čil  k o n č n i  r e z u l ta t  3:2.

S to  zm ago  so  igra lci  ESŠ prek i
nil i  t r a d i c i j o ,  k a j t i  d o s le j  so na vseh 
v a ž n e j š ih  t e k m o v a n j i h  zmagali  gim
n az ij c i .  Moštvo  ESŠ se j e  tako uvr
s t i lo  v n a d a l j n j e  t ek m o v a n je  in bo 
v e r j e t n o  o d ig ra lo  n as le d n jo  tekmo z 
m oš tvom  iz M aribora .

V m oštvu  ESS so  igrali :  Šiftar, 
Kous,  K e r č m a r ,  Sope j ,  Puškarič,  Ci
gan.  S u k ič ,  S erec ,  Kovač I., Peruš 
in Kovač  II.

KJE JE OBLJUBLJENA 
POMOČ?

NK »Pušča« je  v Pomurju 
najm la jši in tudi najrevnejši 
klub, zato je  njegovo vodstvo 
zaprosilo za pomoč tudi Mari
borsko podzvezno ligo. Pomoč 
so tam obljubili, toda od tedaj 
je  že preteklo precej časa, a 
n je ni od nikoder. Mladina ne
strpno pričakuje vsaj odgovor.

Prav bi bilo, da bi nam pr 
našem prizadevanja pomagal: 
tudi drugi klubi in organizaci
je, sa j je  naša težnja po šport
nem izživljanju zelo živa. Do
slej nam  je  pomagal z opremo 
in drugimi stvarmi edinole NK 
Sobota, katerem u smo za pomoč 
zelo hvaležni.

Vlado Šarkezi
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„Sodobno gospodinjstvo"
P rav k ar j e  izš la  iz re d n o  bogato  

ilustrirana d v o jn a  š te v ilk a  »S odobne
ga gospodin jstva« . V uvodu p r in a ša  
obširno p oročilo , d o p o ln je n o  a š te 
vilnimi fo to g ra fija m i z le to š n je  v e
like razstav e  » D ru ž in a  in g o s p o d in j
stvo« v Z agrebu .

K ljub v e likem u po m en u  r a z s ta v e  je  
dnevno in o s ta lo  č a so p is je  ze lo  sk o 
po poročalo  o n je j  in j e  p o ro č ilo  v 
»Sodobnem g o sp o d in js tv u «  d o  zd a j 
na jo b širn e je  z a je lo  o rg a n iz a c ijo  r a z 
stave.

V te j š te v ilk i j e  o b ja v l je n o  tudi 
n ad a ljev an je  č la n k a  o m eh an ičn em  
pranju , in s ic e r  s u š iln e  n a p ra v e  in  
likalne s tro je .  Z an im iv  j e  č la n e k  o 
porabi e le k tr ič n e  e n e rg i je  v g ospo
d in js tv a .

k a k o  o p rem iti p red so b o , d a  bo  v i
deti čedna in p ra k t ič n a  in  da  bo g o 
stov v tis že ta k o j  ob v s to p u  u goden , 
o tem b e re te  v č la n k u  »N ekaj besed  
o predsobi«.

Č lanek  o  novem  lak u  za Jesena  
tla  in lesen o  p o h ištv o , bodo vsi z 
zanim anjem  p re b ra li  in  n a š li  v n jem  
rešitev  iz za d re g e , k a k o  bi v g o sp o 
d in js tv u  o la jša li  d e lo  v zvezi s  č i
ščenjem  in n e g o v a n je m  ta l .

Izred n o  zan im iv  je  č la n e k  o  k v a 
rih  na p e ri lu , k i bo  z b u d il p o z o rn o st 
med tis tim i, k i v o d ijo  p ra ln ic e  v 
s tan o v an jsk ih  sk u p n o s tih , pa  tudi 
med g o sp o d in jam i.

V d ru ž in a h , k j e r  im a jo  p re d šo lsk e  
o troke , bodo ze lo  p ra v  p r iš l i  n a p o t
ki za p re h ra n o  m a jh n e g a  o tro k a . 
P rav tak o  j e -n a m e n je n  tu d i šo lsk im  
k u h in jam  in o se b ju  o s ta l ih  k u h in j ,  ki 
k u h a jo  zn o tro k e .

V te j  š te v ilk i  n a jd e te  tu d i  še  n e 
ka j n ap o tkov  za s h ra n je v a n je  p o z n e 
ga sad ja .

Na š te v iln a  v p ra š a n ja ,  k i j ih  je  
med letom  p re je lo  u re d n iš tv o  v zv e
zi s slad o led o m , p r in a š a  ta  š te v ilk a  
izčrpen  č la n e k  o  se s ta v i,  p r ip ra v i  in 
h ran iln em  u č in k u  s la d o le d a .

Kot v v sak i š te v ilk i ,  so  tu d i v te j  
zasto p an e  s ta ln e  ru b r ik e  z je d iln ik i ,  
navodili za  k v a č k a n je  in o s ta le  ro č 
ne sp re tn o s ti  t e r  n a p o tk i  za v r tn a r 
je .

R ev ijo  izd a ja  C e n tra ln i  zavod zn 
n ap red ek  g o sp o d in js tv a , L ju b lja n a , 
M iklošičeva  4. Iz h a ja  m esečno . L e tna  
n a ro čn in a  s ta n e  400 d in a r je v .

M a l i  r o k o m e t
DRAVA : SO B O T A  20:18 (9:9)

V nedeljo so gostovali v So
boti rokometaši ptujske Drave, 
ki so svojčas igrali v slovenski 
rokometni liga. Prav zaradi tega 
nas je  zmaga domačega moštva 
ugodno presenetila,

V prvem deta igre sta  obe 
moštvi igrali enakovredno, kar 
dokazuje tudi realen neodločen 
rezultati v tem polčasu, toda že 
takoj v začetku II. polčasa so 
prevzeli pobudo domačini in zvi
šali rezultat na 11:9. Potlej so 
se vrstili goli — zdaj z ene, pa 
pa spet z druge strani, v ena
kem razm erju, zato se je  tudi 
igra končala z dvema goloma 
razlike.

Najboljši strelec je bil spel 
stari domači znanec Stanko Ko
vačič z 8 goli. Kaže namreč, da 
se je  požrtvovalni Stanko že 
tradicionalno navadil na števil
ko 8, sa j je  večino svojih dose
d an jih  tekem zaključil s tolik
šnim dosežkom. Pri Dravi pa 
se je  najbolj odlikoval Pavli
čev s 4 goli. Tekmo je  sodil 
prof. Evgen Titan.

Sobočani so nastopili v na 
slednji postavi: Tratnik (Hoh
šteter), Kovačič, Bizjak, Tuš, 
Fišer, Kovač, Sebek.

Ženski rokomet
DRAVA : SO B O T A  17:1 (8:0)

K a k šn a  je  b i la  tek m a  m ed d o m a 
čim i in g o s tu jo č im i ro k o m etaš icam i, 
dovolj iz p r ič u je  sam  re z u lta t .  Za d o 
m ačin k e  j e  o la jš e v a ln o  to, d a  se 
ž e n sk i ro k o m e t še le  k o m aj u v e lja v 
l j a  v S obo ti. E d in i gol za  d om ače 
b a rv e  je  d a la  M ara  D o zet, s 6 goli 
p a  se j e  m ed gosti o d lik o v a la  M ur
k o v a . T ek m o  je  vodil E vgen  T itan .

DVA SM RTNA PRIM ERA

Koncem  p re te k le g a  m eseca sta  
n ašla  d e la v c a  S te fan  P av e l in K a ta 
r in a  K obilec, s ta ra  š e s tn a js t  le t , v 
k le t i  p o s lo p ja , k i ga u re ju je jo  za 
p o tre b e  O k ro žn eg a  so d išča , ročno 
g ra n a to  ita l ija n s k e g a  izvora . Z aradi 
n e p re v id n e g a  r a v n a n ja  s  tem  o ro ž 
je m  j e  p r iš lo  do  ek sp lo z ije , k i j e  
p o v z ro č ila  la ž je  po šk o d b e  obem a d e 
lav cem a.

*

Z ad n jeg a  dne  o k to b ra  j e  k o le sa r 
P e te r  K rem p ek  v C re šn je v c ih  zavo
zil s ko lesom  v b liž a jo č  se mu k a 
m ion. K aže, da j e  n e sre č o  p ovzročil 
sam  z a ra d i n e p re v id n o s ti . Isteg a  dne  
j e  v V aneči zavozil š o fe r-am a te r  
A lo jz  M erk lin  z osebn im  av to m o b i
lom v ja r e k .  P o sled ica  teg a  j e  te 
lesn a  p oškodba  u s lu ž b e n c a  o b č in sk e 
ga l ju d sk e g a  o d b o ra  P c tro v c i-šo lo v 
ci, Š te fa n a  K ereca.

V p o n e d e lje k  j e  p ad e l v v o d n jak  
in se  v n jem  u to p il Ivan  H o u b ar v 
T u rn išč u . Is te g a  d n e  so  našli pri 
C v en u  ob  p ešp o ti p ro ti  L ju to m e ru  
na m estu , k i mu p ra v i jo  B ab ji ro 
žič. m rtv e g a  63 le t  s ta r e g a  u p o k o je n 
ca Tom a S m odiša , k i j e  dom a v M a
r ib o ru . P o n e sre č e n i j e  bil na obisku  
p ri s o ro d n ik ih  na C venu .

PO R O Č IL A  RO JSTEV  in SMRTI 

od  29. 10. 1958 do  4. 11. 1958 

R o js tv a : Irm a  L epoša  iz M urske 
S obote , d ek lic o ; M a tild a  Sovič iz S a
lin c e v , d e k lic o , A n to n ija  Kous iz K ro
ga , d e č k a ; V era H o rv a t iz D an k o v ec , 
d ečk a.

S m rti:  Jožef S uk ič  iz M u rsk e  So
b o te , s ta r  34 le t.
PO PRA V EK  p o ro č ila  ro js te v  od 13. do 
19. o k to b ra  1958

R o d ila : E liz a b e ta  B ohanec iz  Ve- 
šč ice , d ek lic o ; p ra v iln o  se  g las i: 

E liz a b e ta  K ovač iz V eščice, d e k li
co.

M URSKA SO BO TA  — od 7. do 9. n o 
v e m b ra  u m er. b a rv n i  film : »Č lo
vek  za puško«; od 10. do 11. nov. 
če šk i b a rv n i  film : »Kod in kam «; 
od 12. do 13. n o v e m b ra  a m e rišk i 
film : »Moj vohunček« .

LJU TO M ER — od 8. do  9. n o v em b ra  
i ta l i ja n s k i  film : »S lepa d e k lic a  iz 
S o re n te «; od 12. do  13. n o v em b ra  
p o l js k i  film : » T a jn o st z a p u šč e n e 
ga v rta« .

G O R N JA  RA D G O N A  — od 5. do 6. 
n o v e m b ra  i ta l ija n s k i  film : »Slepa 
d e k lic a  iz S o ren te« ; od 8. do  9. 
n o v e m b ra  a m e rišk i film : »Beau
B rum m ell« ; od  12. do  13. no v em 
b ra  m eh išk i film : » P o s led n ja  že 
lja« .

LEN DA VA — od 7. do 9. novem br a 
češk i film  — p ra v l j ic a :  »Nekoč je  
ž ivel k r a l j« ;  od 11. do 12. n o v em 
b ra  am e r. film : » O n s tra n  v goz
du«.

K R IŽEV CI P R I LJU T O M ER U  — 6. in 
7. n o v e m b ra  češk i film : » K rak a 
tif«; 10. n o v em b ra  a m e r iš k i  film : 
»N jih  dv o je« ; 13. in 14. n o v em b ra  
a m e r iš k i  f ilm : » P o s led n ji iz p le 
m en a  K om ančcv«.

VIDEM  OB ŠČ A V N IC I — 8. in 9. 
n o v e m b ra  a m e rišk i k r im in a ln i 
film : »D voriščno  okno«.

C E P IN C I — 9. n o v em b ra  »Hundo«.
GR A D  — 9. nov . fra n c o sk i film : 

» T rp lje n je « .
VERŽEJ — 8. in 9. n o v e m b ra  a m e r i

šk i film : » R evo lveraš« ; 12. nov.
a m e rišk i film : »Iznad  tr id e se te g a  
n ad s tro p ja « .

VELIKA POLANA — 9. novem bra 
marokanski film: »O telo«.

POMURSKI VESTNIK
Izd a ja  Č aso p isn o  in za lo žn i- 
š k o  p o d je t je  »Pom u rsk i tisk« 
v M orski Soboti — D ire k to r  
in od g o v o rn i u red n ik  Jože 
V ild — U red n iš tv o : Mu rsk a
S o b o ta , Šte fa n a  K ovača 16 — 
T elefon  138 — U p ra v a : M.
S obo ta , K o c ljev a  u lica  7 — 
T e lefo n : 93 — O glasn i in n a 
ro čn išk i o d d e le k : S te fa n a  Ko
v ača 16 — T elefo n  138 — N a
ro čn in a  č e tr tle tn a  188, p o lle t
na 288, c e lo le tn a  408 d in a r je v
— R okop isov  ne  v račam o  in 
ne o d g o v a rja m o  z a n je  — T ek . 
rač u n  p ri K om unaln i b a n k i,
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M. S obota , š te v ilk a  685—78

— T isk  P o m u rsk e  t is k a rn a  v
Mu rsk i  Soboti

D e ž u rn i z d ra v n ik  v sp lo šn i a m b u 
la n ti  d n e  9. n o v e m b ra  1958 d r .  N ik o 
l a j  L anšča k , L e n d a v sk a  u l. 7.

D ežu rn i nočni z d ra v n ik  na dom u 
od 10. do 16. n o v em b ra  1958 d r .  Mi
loš B o ro v šak , K o lo d v o rsk a  u l., b lo k .

K R V O D A JA LC I od 27. d o  31. o k 
to b ra  1958.
M a rija  R ožm an , S lav ica  H o je r ,  

K a ro lin a  K ovač, F ra n c  K re f t,  J u r i j  
V u jec, so d n ik  S te fa n  V la j,  vsi iz M. 
S obote . B a rb a ra  V a n je , M u rsk a  So- 
b o ta  ( tr e t j ič ) ,  M a ri ja  H o rv a t, R an 
kovci ( tr e tj ič ) ,  H e le n a  S lav ič , P r e 
danovci (d ru g ič ), Evgen Še b ja n ič , 
Šu lin c i, Iv an  S an d i, R o b ad je .

V im enu b o ln ik o v  se  n a jle p š e  za 
h v a lju je  vsem  k rv o d a ja lc e m  t ra n s 
fu z ijsk a  p o s ta ja  M u rsk a  Sobota.

Upravni odbor KZ Črnelavci r a z p i s u j e  mesto

računovodje
v KZ Č rnelavcih. Pogoj: večletna praksa v zadružnem knjigo
vodstvu. Plača po kolektivni pogodbi. Nastop službe takoj. Pro

šnje poslati na KZ Črnelatvci.

N e d e lja , 9. nov. —  N evenka  

P o n e d e lje k , 10. nov. — A n d re j 

T o re k , 11. nov. — M artin  

S red n a , 12. nov. — Emil 

Č e tr te k , 13 .nov. — S tan is lav  

P e tek , 14. nov. — B orislava 

S obo ta , 15. nov. — Leopold

VREMENSKA NAPOVED 
za čas od 7. do 16. novembra

Okrog 8. nov. kratkotrajne 
padavine, nato približno 2 dni 
lepo vreme. V nadaljnjem  pote
ku nekaj dni padavine z ohla
ditvijo, ki bodo pozneje prešle 
v sneg. Sredi novembra suho in 
mrzlo vreme.

7 ha POSESTV O Z ZIDA NO H IŠO  in 
z g o sp o d arsk im  po slo p jem , k r ito  
/. o peko , 5 m inu t od  ž e le z n išk e  p o 
s ta je  in g lav n e  ceste , p ro d am . J e 
sen sk a  se tev  o p ra v lje n a , n izk a  ce 
na. T e re z ija  S tra jn š a k . B učečovci 
20, p. K riževci p r i  L ju to m e ru . 

POSESTV O A R O N D IRA N O  vseh  k u l
tu r  v izm eri 3 ha z e le k tr ik o  v h i
ši ugodno p rodam . Jo že  R ito n ja , 
R ucm anci 43 p. Tom až p r i O rm o 
žu. M-1035

ELEK TR O V A LJCN I MLIN prodam . 
Ignac Š o š ta rič , O sek , p. G rad išče  
v S lo v en sk ih  g o ricah . M-1023

LEPO  PO SESTV O dam o tak o j v n a
jem  ali iz po lovice p r id n i  in p o 
š ten i d ru ž in i pod n a jb o ljš im i po
g o ji. N aslov  v u p rav i l is ta . M-1024 

6 ha OBSEŽNO POSESTVO z gospo
d a rsk im  po slo p jem , v ze lo  d o b rem  
s ta n ju  v R u p erčah  š t. 70, p. P e r 
n ice  p ri M arib o ru , ugodno in po 
n izk i cen i n a p ro d a j .  P o ja sn ila  d a 
j e  Ivana  Šm id le h n e r , B laguš š t. 
20, p. V idem  ob Š čavnici. M-1031 

27-LETNA DRŽAVNA USLUŽBENKA 
že li sp o z n a ti do  35 le t s ta re g a  
d rža v n e g a  uslu žb en ca  v s v rh o  že
n itv e . P ism en e  p o n u d b e  p o sla li na 
o g lasn i od d e lek  pod š if ro  »Topel 
dom «. M-1033

4 KOM MPLETNA DV OD ELN A okna 
z o k v ir j i  z a s te k le n a , t e r  vežna 
v ra ta  p ro d am . N aslov  v oglasnem  
o d d e lk u  PV. M-1038

OKRAJNI SINDIKALNI SVET 
MURSKA SOBOTA I Š Č E  
HONORARNO USLUŽBEN
KO ALI USLUŽBENCA ZA 
4-URNO ZAPOSLITEV Z 
ZNANJEM STROJEPISJA IN 
ADMINISTRACIJE.

G O SPO D IN JSK O  PO M O Č N IC O  za 
če tn ico  ali z n e k a j z n a n ja  s p re j 
m e u rad n išk a  d ru ž in a  z o tro k i v 
n e p o sred n i b liž in i M a rib o ra . N a
slov  v og lasnem  o d d e lk u . M-1034

DESNA KOŽNA RO KA VICA je  b ila  
v n ed e ljo , d n e  26. o k to b ra  izg u b 
lje n a  na S te fan a  K ovača u lic i. P o
š tenegu  n a jd i te l ja  p ro sim , da jo  
v rn e  na n aslov : H erm an  Jo s ip , KZ 
M. S obo ta . M-1025

SO B O , po m ožnosti p razn o , iščem  
ta k o j .  N aslov  v og lasnem  od d elk u  
PV. M -1022

N E D O G R A JEN O  STA NO VA NJSKO 
H IŠO  v M urski Soboti p ro d am . 
N aslov  v oglasnem  o d d e lk u .

M -1028

R A Z P I S
K om isija  za sk lep an je  in o d povedovan je  delov
n ih  razm eri j  Č ZP »Pomurski tisk« v M. Soboti 

razp isu je  delovno mesto

K O R E K T O R J A
V TISKARNI

P o g o j i :
1. v isokokvalif ic iran i a li  k v a li f ic iran i ročni ali 

s t ro jn i  stavec  ali
2. abso lven t popolne s red n je  šole, ki dobro ob

v lada  s lovenski jezik.

P lača  po ta r ifnem  p rav i ln ik u  p o d je t ja

N astop  službe tako j

Pismene ponudbe poslati do 10. novembra 1958 
na naslov: ČZP »Pomurski tisk«, Murska Sobota, 

Kocljeva 7

Z A H V A L A

Ob nenadni izgubi 34-letnega dragega moža, silna, b ra
ta in svaka

Jožeta Sukiča
klobučarja

se prav iskreno zahvaljujem o vsem sorodnikom in znan
cem, ki so ga spremili n a  njegovi zadnji poti, darovali 
vence in šopke ter vsem, ki so nam izrazili sožalje. Za
hvaljujem o se duhovščini, pevskemu zboru, zdravniku in 
strežnemu osobju Splošne bolnišnice. Enako se zahvalju
jemo tov. Štefanecu, tajniku obrtne zbornice za ganljivi 
govor.

Murska Sobota, 3. novembra 1958

Ž a l u j o č i : 
žena Hermina, mati
ter ostalo sorodstvo

0-1027

Z A H V A L A

Ob nepričakovani smrti naše drage žene in m atere

Š T E F K E  K O L O Š A
se iskreno zahvaljujem o vsem sorodnikom, prijateljem , 
kolektivu »Nafte« in znancem za vence in cvetje ter 
vsem, ki so jo spremili na njeni zadnji poti.

Murska Sobota, 24. oktobra 1958

Žalujoči mož in otroci
0-1026

Bojan Sinko
M r l ič  v  a v t u

»Zelo ste dobri,« je spregovorila s svojim kakor žamet meh
kim glasom, ki pa je nekoliko drhtel. »Ne razumem pa, zakaj 
ste tukaj?«

»Bil sem ...«  je rekel Onič, nato pa dodal: ». . . .  oziroma 
sem še ena glavnih p r ič . ..«

Tu je Peter sm atral, da  je bolje, če umolkne.
»Vi ste sim patični Jugoslovan, ki ga je policija osum ila...?«
Nehote se je nekoliko zdrznila. Ni ji dovolil, da bi dokon

čala stavek. Pokimal je:
»Žal da. Toda sedaj sem izven vsakega suma. Čeprav mrlič 

v mojem avtu  ni bil vaš oče, je dovolj težek udarec za vas tudi 
njegovo izginotje. Ne morem vam povedati, kako sočustvujem 
z vami.«

Ponovno ga je pogledala. Bil je visok, dolgih kosti in krep
kih mišic. Zagorelega obraza in kostanjevo rjavih las, svetlo
m odrih oči, ki so veselo in prešerno zrle v svet in vzbujale za
upanje. Z brado, ki je izdajala  njeno lastno odločnost, in z rahlo 
potezo okrog oči, kakor da bi bil vedno pripravljen na nasmeh. 
Prostodušno mu je segla v roko.

»O, yes! Prav iskrena vam hvala,« je dejala. »Vašo pomoč 
brez predsodkov sprejemam. Morda mi bo še več kot dobro
došla v tej tuji deželi.« Hotela je pristaviti: » ...d o k le r  ne pri
spe osebni tajnik mojega očeta,« vendar je pravočasno umolk
nila. Peter Onič ji je bil zelo všeč.

Ker avto še ni bil popravljen, je dr. Krauss vprašal Ameri
čanko:

Ali je im el vaš oče kakšnega osebnega sovražnika?«
»Nikoli nisem slišala,« je odgovorila Syl, »da bi bilo to res. 

Že vse letošnje leto se je ukvarjal s svojimi znanstvenimi razis
kovanji in z nekim velikim načrtom, ki ga je oropal vsega pro
stega časa. O njem mi je izdal le toliko, da bo človečanstvu 
ogromno koristil. O podrobnostih ni nikoli povedal niti besedi
ce. V Trstu se je ustavil, da bi se na Bledu sestal z nekim ame 
iriškim finančnikom , ki preživlja v Evropi svoj dopust. Morda 
bo vedel kaj več povedati očetov osebni tajn ik  Gregory M ar
shall, ki je trenutno v Rimu. Kolikor pa  mi je znano, ga je ko
misar Manzini že odpoklical iz Rima v Trst.«

Tudi dr. Krauss jo je z zanim anjem  poslušal, toda moral je 
priznati, da je p ravkar spoznal najlepše dekle na svetu: kot 
/ra k  prozorno in lahko: tajinstveno in zamamno kot morje; 
duhtečo kot zemlja in slepečo kot sonce. Sicer pa se je brž 
spom nil Petrovih besed pred odhodom iz Trsta:

»Ko boš zagledal Syl Parkerjevo, boš pozabil, da je bil 
dr. Benedikt Krauss eden najboljših bernskih odvetnikov.«

Peter Onič in dr. Benedikt Krauss sta sedela na verandi 
restavracije naproti pensiona »Perpetuum« v Padovi in ob p raz 
nih skodelicah zehala tjavdan. Dr. Krauss je bil p re j m ajhen 
kot velik. Bil pa je tako zajetnega života in tako močnega vra
tu. da so ga videli tujci, kadar je sedel za mizo, kot mnogo 
večjega moža. Njegovo čokato telo so nosile k ra tke  in močne 
noge, vedno v škornjih iz najboljšega rjavega usnja, ka r ga je 
zraslo na hrbtih  švicarskih krav.

V m ladih lotih je bil dr. Krauss nogometaš, telovadec, boksar 
in dvigovalec uteži. Sedaj, ko so mu štirje križi že zlezli čez ra
mena, pa se je udejstvoval le še kot nogometni funkcionar.

Zajetni Švicar bi verjetno zadremal, če se ne bi v tem hipu 
pojavila n a  verandi Syl Parkerjeva. V ugašajoči dnevni svelobi 
je bila v svojem enostavnem črnem kostum u še bolj m ična in 
ljubka kot sicer. Se posebej je bil m ikaven njen obraz z dekliško 
brado, z neko posebno milino v sm aragdno zelenih očeh, ki so 
jih dopolnjevale dolge in temne trepalnice. Ob vnanjih  kotičkih 
so ji bile oči kom aj zaznavno upognjene navzgor.

Dr. Krauss je bil zakrknjen samec. Toda brž, ko je zagledal 
Syl, je vstal s svojega sedeža. To je storili mnogo hitreje, kot bi 
mu človek prisodil. Elegantno je poljubil lepi Am eričanki roko. 
Enako je storil tudi Peter. Nato so skupno večerjali.

Syl je odšla k počitku prva. P rijate lja  sta še nekoliko pose
dela p ri italijanskem  rdečem vinu. Govorila nista mnogo. Mislila 
sta na Syl in  njenega očeta, ki ga seveda mi bilo v Padovi.

Gregory M arshall je prispel iz T rsta naslednje jutro. Peter 
se je seznanil z njim  v veži pensiona. Kazalo je, da je resen mož 
bistroumnega pogleda na pragu srednjih let, svetlih las in blede 
polti. Nosil je velika roževinasta očala, ki so dajala njegovemu 
obrazu resen videz. Petru se je zdel Parkerjev osebni tajnik člo
vek, ki ve, kaj hoče in to vselej tudi izpelje, čeprav so bile nje
gove kretn je včasih malce negotove. Pravzaprav je ugajal Oniču, 
še posebej pa zaradi svoje očitne vdanosti atomskemu znanstve
niku in njegovi edinki.

Tudi Manzini se je nenadoma pojavil v pensionu in Onič 
ga je našel s svojim švicarskim prijateljem  v zajtrkovalnici.

»Kaj menite o izginotju Isaaca Parkerja?« je vprašal komi
sar Marshalla.

Ta je nekaj časa okleval: »Vsa reč ni niti najm anj enostav
na. Molčati moram vse dotlej, dokler ne dobim potrebnega po
oblastila od svojega šefa. Gre namreč za stvari, ki jih ne smem 
izdati niti z dovoljenjem gospodične Parkerjeve. Sicer pa veste, 
kdo in kaj je Isaac Parker, kakor tudi to, da niso atomske skriv
nosti danes nikjer na prodaj.«

Ali veste, da so tudi gospodično Syl v Trstu skoraj ugra
bili?« je vprašal Manzini, ki na zunaj ni pokazal, da so mu 
Marshallove besede kdo ve kaj segle do srca. »Kaže namreč, da 
so naši nasprotniki zelo močni in zato so nam dragocene tudi 
najm anjše podrobnosti, če se jim hočemo uspešno zoperstaviti.«

»Gospodična Parkerjeva sporoča, da bo v četrt u re  p rip rav 
ljena, da sprejme gospoda M arshalla v svoji sobi,« se je vmešal 
v pogovor Onič.

Prav. Zelo rad bi pred tem stopil v svojo sobo in se p re
oblekel. Že dva dni sem v isti obleki,« je rekel tajn ik  Isaaca P ar
kerja. Onič ga je spremil. Že se je hotel pred vrati njegove sobe 
oddaljiti, ko ga je Američan zaustavil. »Gre za to, da lahko po
jasnim  policiji prav vse, kar bi hotela zvedeti,« je rekel hlastno, 
a z brezbrižnim  obrazom. »Toda bojim se, da bo imela z vso 
stvarjo  opravka še FBI. Vsekakor pa se moram prej pogovoriti 
z gospodično Parkerjevo.«

Onič je prikim al in odšel po stopnišču navzdol v zajtrkoval
nico. — Sicer pa, kaj so njemu m ar FBI in atomske skrivnosti, 
za katere gre verjetno pri tej zadevi, sedaj, ko se je rešil celice 
v tržaških policijskih zaporih!

Čeprav še ni bilo pol osem, je bilo v m ajhni zajtrkovaln ic i 
pensiona precej gostov.

»Moj nasvet: posnem ajta me!« je zaklical zajetni Švicar. 
»Jem, kadar le morem. Človek nikoli ne ve, kaj vse ga lahko 
doleti.«

»Prav rad se pridružujem  tvojemu mnenju,« je rekel Onič 
sm ehljaje in prisedel k  dr. Kraussu in kom isarju. Preden pa se 
je lotil izdatnega zajtrka, je vstopil šofer, ki je pripeljal Syl in 
njenega sprem ljevalca iz Trsta.

»Gospod.« je dejal kom isarju, »nekaj se je zgodilo, čemur se 
zelo čudim. Ko sem prispel v Padovo, sem si po svoji dobri na
vadi zabeležil količino goriva v motorju. Po vsaki daljši vožnji 
storim tako. In ko sem davi takoj po sončnem vzhodu vstal, da 
bi pripravil voz za primer, če bi ga m lada dama potrebovala, 
sem opazil, da kaže kazlec več kot sinoči. Zelo sem se začudil. 
Preizkusil sem m otor. Ta pa ni deloval, kot bi bilo treba. Nekdo 
je namreč dolil bencinu vode. To je lahko storil samo nekdo, ki 
je hotel namerno pokvariti motor. Ker p a  vem, da se dogajajo 
velike in zagonetne reči, sem sklenil, da vas o tem obvestim.«

»Popolnoma pravilno,« je pripomnil komisar. »Je voz sedaj 
v redu?«

»Kajpak! V najlepšem  redu.«
»Tu mi nekaj ni všeč,« je mračno pristavil Onič, kot da bi 

kaj zaslutil. »Ne bo škodovalo, če pogledam, kaj počne naša 
dama. T ajnik bo menda sedaj pri njej.«

»Ali je bil Marshall od prihoda do zdaj k a r brez nadzor
stva? ie rezko vprašal komisar.

»Ne. Na poti do pensiona sem bil ves čas z njim . Sicer pa 
sem mnenja, da mu lahko zaupamo,« je dejal bernski odvetnik 
in žvečil dalje.

»Da,« je p ritrd il detektiv. »Hotel sem le vedeti.«

Upravni odbor Kmetijske zadruge z o. j. Kuzma
razpisuje novo delovno mesto

knjigovodje
P o g o j : :  n ižja  sredn ja  šola z nekaj let prakse v delu 

knjigovodstva
Plača po tarifnem pravilniku — Nastop službe takoj 

Prošnjo je  vložiti do 10. nov. 1958 na upravo zadruge Kuzma
0-1029
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N A Š  Z U N A N JE P O L IT IČ N I PR EG L E D

PO M EM BEN  KORAK
Ob uradnem obisku Koče 

Popoviča v Veliki Britan iji ni 
tako pomembno to, da je na
šega zunanjega ministra spre
jela kraljica Elizabeta II.. da 
mu je priredil v ečerjo pred
sednik vlade in še marsikaj, 
kar bi lahko prišteli v blesteč 
videz, ki ima lahko velik  po
men ali pa tudi ne. Najbolj 
pomembna je ugotovitev obeh 
strani, da so sedanji stiki med 
Jugoslavijo in Veliko Britani
jo lahko vzgled uspešnega so
delovanja m ed deželam i, ki 
imajo zelo. zelo različna gle
dišča v zunanji po litiki in v 
gospodarstvu in imata torej 
zelo različno družbeno uredi
tev.

Takšna razprava. kot je b i
la tokrat v A ngliji, nedvomno  
prispeva k  razvoju dobrih od
nosov na osnovi enakopravno
sti. neodvisnosti in m edseboj
nega zaupanja

Sam zunanji m inister Lloyd  
je poudaril pomen popolne od
kritosti v takšnih političnih  
pogovorih. »Mi se često razha
jam o javno, toda m i smo v 
stanju to storiti, ne da bi se 
spopadli in ne da bi izzvali 
neprijetna občutja . «  Ne more 
biti slabo, če si ljudje med sa

bo odkrito povedo svoja m iš
ljenja in zategadelj tudi ni 
nujno, da bi si bili med seboj 
sovražni, brž ko ugotovijo, da 
niso enakih misli ob istih 
vprašanjih.

V teh nekaj dneh. ko je tra
jal obisk, je vsa angleška ja v 
nost ugotavljala koristnost ta
kih stikov m ed dvema drža
vama. Tudi jugoslovanska  
javnosl -je s sim patijam i 
spremljala razgovre. k i so po
tekali v vzajem nem  spoštova
nju. Prav to pa je tisto, kar je 
v največji meri prispevek k  
boljšemu razumevali ju sodelo
vanja med državam i, k i si še
le utira pot v svet, odkar se je 
Jugoslavija uveljavila z načeli 
m iroljubne aktivne koeksisten
ce.

Čistka v vodstvu KP Danske
V pon ede lj ek ,  se j e  v K j ö b en h a v

nu kon ča l XX. k o n g r e s KP D an sk e .  
V reso luc ij i ,  ki  sc j o  s p re j e l i  na 
k o n g res u .  o b to ž u je jo  d o s e d an je g a  
p r e d s e d n ik a  p a r t i j e  L a r s e n a u s t a 
n a v l j a n j a  k l ik e  ki  da j e  ho te la  r a z 
cep it i  in l ik v id i r a t i  p a r t i jo .

SESTANEK V PARIZU?
P r e d se d n ik  z a časn e  a lž i r s k e  v lade  

F e r h a t  A b a s j e  iz raz il  p r i p r a v l j e 
nost ,  da se se s t a n e  v P a r iz u  z de 
G a u l le o m ,  v k o l ik o r  bo f ra ncosk i  
p r e m i e r  hot el  govor it i  z n j im  kot s 
šefom a lž i r s k e  vlade.

4

P r e k o  4000 k a n d id a to v  bo n a s to 
pi lo  na p a r l a m e n t a r n i h  vo l i t vah  v 
F r a n c i j i  25. n o v e m b r a .  P red v o li ln a  
k a m p a n j a  se  j e  že  tudi u r a d n o  z a 
čela.  k e r  j e  po teke l  rok  za p r e d l o 
ž ite v k a n d id a t n ih  l ist .  Voli tve  v A l 

ž ir i j i  b odo  t ed e n  dni p o zn e je .

SLAVK O KLINAR

TR IJE  VELIKI SO SE SREČALI V ŽENEVI
Razgovori o prekinitvi poskusov nuklearnih eksplozij

Kl ju b dolgemu oklevanju  so 
se t ri velike države, Velika Bri
tanija, ZDA in ZSSR sestale v 
Ženevi, k je r  razpravljajo  o p re
kinitvi poskusov z atomskimi 
orožjem. Predstavniki posamez
nih držav so že povedali m ne

nja svojih vlad. Tudi de Gaulle 
se je  že oglasil in izjavlja, da 
sklepi te konference ne bodo 
veljavni. To izraža očitno uža
ljenost zaradi, tega, ker so 
Francijo, ki želi biti po pomenu 
enaka ostalim trem, enostavno 
spregledali.

O B V E S T I L O

Naročnike »POMURSKEGA VESTNIKA«, ki so v za
ostanku z naročnino za leto 1958, prosimo, da to po
ravnajo najkasneje do konca meseca novembra, ker jim 
v nasprotnem primeru ne bomo mogli več pošiljati lista.

U P R A V A

Svobodna trgovinska zona Evrope
V P ar iz u  r a z p r a v l j a j o  o u red i tv i  

s v obodne  t rg o v in s k e  zone  v Ev ropi.  
M audlin gov  kom it e ,  v k a t e r e m  j e  17 
ev ro p s k ih  dežel ,  p r o u č u je  tr i  važna 
v p r a š a n j a .  P rvo  v p r a š a n j e  j e ,  k a k o  
v k l ju č i t i  v zono m a n j  r azv i te  dežele  
G rč i jo ,  I s land ij o ,  I r sk o  in Tu rč ij o .  
D ru g o  v p r a š a n j e  s e  n a n a ša  na v s k la 
j e v a n j e  deže l -č lan ic  v po l i t ik i  n a 
p r a m z u n a n je m u  sve tu.  T r e t j e  v p r a 
š a n j e  z a j e m a  t rg o v a n j e  z n u k l e a r 
nim m a te r i a lo m .  Razen  tega  j e  še 
v p r a š a n j e  d e la  m in i s t r sk e g a  odbora.

CIPER PRED OZN
Ko so grški politik: uvideli, 

da od NATO ne m orajo priča
kovati prim erne rešitve ciprske
ga vprašanja, so sklenili, da 
bodo problem Cipra prenesli v 
obravnavo Organizacije zdru
ženih  narodov, k je r bodo delež
ni sodelovanja širšega kroga in 
tudi večjih simpatij kot pa v 
ozkem krogu treh. na katerih  
tem elji NATO. Tako bo ideja o 
neodvisnosti Cippra predočena 
OZN, ki vsekakor nima name
na varovati interese dveh part
nerjev med tremi prizadetimi, 
temveč ima za cilij pomiriti raz 
mere v svetu, torej tudi na Cip
ru, ki je  otok, s katerega lahko 
vzleti nevarnost za ves sivet.

ki m ora  do koncu  tega  l e ta  reš it i  
e n o  g lav n ih  v p r a š a n j :  k a t e r o  b lago  
na j  se  s vobodno  g ib l j e  v zoni,  pod  
pogo jem ,  da deže le -č lan ic e  o h r a n i jo  
r az l ič ne  t a r i fe  v pog led u  uvoza iz 
d r u g ih  dežel.

KRŠITEV MEDNARODNE PRAKSE
V š a n g h a js k e m  p r i s t an i š č u  j e  k i 

t a j s k a  po l ic i ja  a r e t i r a l a  15. j u l i j a  
dva  m o r n a r j a  j u g o s lo v a n s k e  l ad j e  
»Lika«. Iv ana  B ušku l ič a  in Milana 
Vučetič a .  Ti so pos to pa l i  v n a s p ro t ju  
z m ed n a r o d n o  p r a k s o ,  ko  so b rez  
p o jasn i l  in k l j u b  p ro te s to m  k a p e ta n u  
l a d j e  uk len i l i  in odv edl i  m o r n a r j a  z 
l a d j e  — trk p r e d  odhodom .  P rv i  
m o r n a r  j e  bil pot em  o b s o je n  na 6 
let ,  d rug i  pa na pe t  le t  z a poru .  Ki
t a j s k e  ob last i  na šega  v e le p o s lan iš tv a

n iso se z n a n i le  z ob tožnico in so s 
tem p r e p r e č i l e ,  da  bi  naše  predstav
n i š tvo  p r e s k r b e lo  m o rn a ro m a  pravno 
o b r a m b o . B re z  d v o m a  j e  to nova me
toda  v z n a n i  a n ti ju g o s lo v an sk i  kam
p a n j i .  ki  j o  j e  sp ro ž i la  letos  prav 
LR K i t a j s k a .

U NU IN MIRZA ODSTOPILA
V p e te k  j e  p re d s e d n i k  bu rmanske  

vl ade  U Nu ods topi l .  Novo vlado bo 
do sp lo šn ih  vol i tev,  ki  bodo aprila,  
vodil  n a č e ln ik  g e n e ra ln e g a  štaba,  
g e n e ra l  Ne Vin.  Kaže ,  da se v Bur
mi po loža j  ne  bo  pos labš a l ,  medtem 
k o  izg le du, du j e  o b ra tno  v Pakista 
nu, k j e r  j e  p red s e d n i k  republ ike 
I ska n d e r  Mirz a  izroč il  vso oblast  ge
n e ra lu  A j u b  Kanu . k i  j e  že zavzel 
g ro ze č e  s ta l iš če  n a p r a m Indij i .  Indija 
s p r e m l j a  do g o d k e  v P a k i s t a n u  z do
lo čeno  p o zo rn o s t jo .

CENTRALNA VLADA ZAR
Te  dn i  j e  bil o b j a v l j e n  d e k r e t  o 

f u n k c i j ah ,  n o t r a n j i  o rg an iz a c i j i  in 
p r i s to jn o s t i  n e d a v n o  s e s t a v l j e n e  c e n 
t r a l n e  v lade  Z d r u ž en e  a r a b s k e  r e 
p u b l ik e  in i zv ršn ih  sve tov  S i r i j e  in 
Egip ta .  Ta  d e k r e t  j e  o b j a v i l  Nase r .  
C e n t r a l n a  v lada  se  bo u k v a r j a l a  s 
vp r a š a n j i  sp lo šn e  po l i t ik e .  P r i  p r e d 
sed s tv u  r e p u b l i k e  so  v o k v i ru  cen-

COUVE DE MURVILLE 
V LONDONU

D a n e s  p r i č a k u j e j o  v Lond onu 
obisk  f r a n c o s k e g a  z u n a n je g a  m in i 
s tv ru  C o u v e  de M urvUla .  Z b r i t a n 
sk im  z u n a n j i m  m in is t ro m  bo b a je  
znova  r a z p r a v l j a l  o t u k o im e n o v an e m  
od b o ru  ZDA, V e l ik e  B r i ta n i je  in 
F r a n c i j e  za  sp lošna  pol i t ična  in vo
j a š k a  v p r a š a n j a .  B r i ta n s k i  m in i s t e r  
pa  bo sprož i l  v p r a š a n j e  f rancoskegu  
o d p o ra  pro ti  svobodn i  t rg o v in sk i  zo 
ni v Za hodn i  Ev ropi.

t r a l n e v lade  u s ta n o v l je n i  š t i r j e  m i 
n i s t r sk i  od bo r i:  za z a k o n o d a jo ,  iz
v ršn e ,  g o s p o d a r s k e  in j a v n e  z a deve.  
T r i j e  p o d p r e d s e d n ik i  ZAR. Bogd a di,  
H orani in m ar š a l  A m a r .  so  pos tal i  
m in is t r i :  za p l a n i r a n j e ,  za p ra v o s o d 
j e  in vo jn i  m in i s t e r .

Začetek gradnje Asuanskega jezu
Po po roč i l ih  iz Kuj ra  s ta  J u p o n 

sk a  in Zahodna  N e m č i j a  p r i p r a v l j e 
ni  so de lo va t i  p r i  i z g r a d n j i  ve li kega  
j ez u  p r i  A suanu .  J a p o n s k a  de le g a c i 
ju j e  že  do  p o d ro b n o s t i  p ro u č i la  n a 
č r t  A s u a n s k e g a  je zu .  V e r j e t n o  bo  
do ločeno  š te v i lo  d e l  p r i š lo  na m ed 
n a ro d n o  l i c i ta c ij o ,  k j e r  bo  s o d e lo v a 
lo več d rža v .  Kot j e  zn an o ,  j e  M ed 
n a ro d n a  b a n k a  p r e d  d v e m a  le tom a,  
e n a k o  kot  B r i ta n i ja  in ZDA, s p r e j e 
la sk le p ,  po k a t e r e m  bi d a la  Egip tu  
p oso ji lo  za i zg ra d n jo ,  a j e  p o t em  ta

sk le p  p r e k l i c a l a .  T o k ra t  ZAR od 
M e d n a r o d n e  b a n k e  ni  zah te va la  po
so ji la .  t em v e č  j o  j e  le obvesti la o 
z ače tn ih  d e l ih .

S M E R :  D E S N 0 !
M in is tr s tv o  n o t r a n j i h  zadev Se

v e rn o re n sk e -v v e s t f a l sk e  p o k ra j in e  je 
sporoč i lo ,  d a  j e  z a d n je  dni v Kölnu, 
E ssenu ,  W u p p e r t a lu  in d rug ih  me
s tih  v R u h r u  izv r š e n ih  ve lik o oreta- 
c i j  z a r a d i  i l e g a ln e  k o m u n is ti čn e  de
jav n o s t i .  M ed 21 a r e t i r a n im i  j e  tudi 
več žena .  O b to ž e n i  so r azpečavan ja  
i l ega ln ega  t i s k a  in t i s k a n ja  p ro p a 
g a n d n e g a  m a t e r i a l a .  16 a re t i r a n ih  je 
v p o s to p k u .  V Essenu  j e  o d k r i t a  ile
g a ln a  t i s k a rn a ,  k i  j e  t i ska la  časopis 
»Fr e ihe it« .

Politični komite je sprejel 
resolucijo 17. d ržav

Po dolgi seji je v soboto spre
jel politični komite Generalne 
skupščine OZN s 49 proti 9 in 
25 vzdržanimi glasovi resoluci
jo 17 držav o prekinitvi) posku
sov nuklearnih eksplozij. Ta re
solucija zahteva, da države, ki 
so poskuse izvajale, storijo vse 
potrebno za to. da dosežejo 
sporazum o prekinitvi nuklear
nih eksplozij ob mednarodni 
kontroli. Resolucija zahteva na
dalje, da zainteresirane države 
več ne nadalju je jo  s pokusi vse 
dotlej, dokler tra ja jo  pregovo
ri.

Politični komite je nadalje 
sprejel japonsko, avstrijsko in 
švedsko resolucijo, ki izraža že
ljo za dosego sporazuma na Že
nevski konferenci. Naslednja re
solucija, ki jo je  sprejeli poli
tični komite, je  indijsko-jugo 
slovainskai, k i izraža želijo za do
sego sporazuma v pogledu teh
nične konference, ki se začenja 
10.novembra v Ženevi in ima 
nalogo proučiti ukrepe za pre
prečevanje nenadnega napada.

ARHEOLOŠKA
IZKOPAVANJA

v Dolgi vasi pri Lendavi

(Nadaljevanje s 4. strani) 
mo za Prekm urje, temveč za 
vso Slovenijo, sa j razen nekaj 
najdiSč v Sloveniji neolitik sploh 
ni poznan. Poleg tega predstav
lja Prekm urje zelo važno pre
hodno ozemlje med različnimi 
neolitskimi kulturam i, ker leži 
prav na sr edini med kulturami 
vzhoda — Butimir, Vinčar S tar
čevo, Tisa. Lengvel in severa, 
k je r so bile tudi visoko razvite 
kultu re  kot n. pr. šnurkeram ič- 
na kulturna skupina in gloken 
beiher kultura. Prav na  tem 
področju je  moralo priti do me
šanja oziroma vpliva ene ku l
turne skupine na  drugo. To bi 
bilo zelo pomembno ugotoviti, 
ker bi bili s tem rešeni nekate
ri problemi, s katerim i se ukvar
ja  danes znanstveni svet in jih 
rešuje le deloma. V bližini bo
dočnosti se bo gotovo tudi to po
srečilo. Prebivalstvo okoliških 
vasi je  na tako pomembnih 
Stvareh zainteresirano, k a r  bo 
gotovo m uzeju odslej v veliko 
pomoč.

V. Koren

P R V I Č  V  M A K E D O N I J I
Vtisi ,  ki  smo j i h  p r in e s l i  sem o 

te j  deželi ,  niso  bii l  p o s e b n o  ugodni .  
P ovršn i  vtisi  iz šo lsk ih  č i t a n k  in t i
ska .  vtisi  c t o l i k a n j  o m e n j a n i  za 
os ta lo s ti  in k r a j i n s k i  enolič no s ti .  In 
m o rd a  j e  p r a v  z a te g a d e l j  n a p re d e k ,  
ki  ga na p o p o to v an ju  po te j  o r i e n 
t a l sk i  dežel i  to b ak a ,  bom baža ,  p a p r i 
k e  in sočnega  g r o z d j a  s re č a š  in o b 
č u d u je š  na v sak em  k o rak u ,  t o li k an j  
o b č u tn e j š i  za s lo v e n s k e g a  ob isk o v a l 
ca.  to l i k a n j  n e p o s re d n e jš i ,  da dobiš  
vtis ,  da  j e gm otn i  n a p re d e k  že k r e p 
ko p rek o s i l  d u h o v n e g a ,  ki  ga k a j p a k  
ni moč tak o  usp ešn o  povzdigni t i  v 
d e s e t l e t j i h ,  m arv e č  j e  to l a h k o  le 
dosežek  d o l g o t r a jn e j š e g a ,  a v z t r a j 
nega procesa .  Toda :  m a r  ne  bo
gm otn i  n a p re d e k ,  k i  j e  tod že 
u s tv a r j e n  in p r is o ten ,  odl očn o  p o te g 
nil za sebo j  tudi  du h o v n e g a ,  t ak o  da 
bodo n a m e s to  s to le ti j  p o t re b n a  le  
d e s e t l e t j a  za  n jegov  r azcve t  v z a v e 
sti  p o v p reč n e g a  M akedonca?

Kaj  če  j e  v t e j  ugotovitvi  le p r e 
več s e n t im e n ta ln e g a  o p t im iz m a,  ki 
ga j e  n a v d ih n i l  p iscu sam o  bežen 
s t i k  z m a k e d o n sko  deželo?  — se bo 
m o rd a  v p raša l  kdo . Zato pa na j  
sp re g o v o r i  naš  s t r o k o v n j a k ,  ki  j e  
to d  p red  v o jn o  služil  v o j a k e ,  a j e  
s e d a j ,  ob ponovnem  s oočen ju  s to 
deže lo  sonca  sam o z a v e s tn o  v zk li kn i l :  
»To ni več  p r e d v o j n a  M a k ed o n i j a ,  
s ta r a  j e  r e s n i č n o  že v grobu!«

In p r a v  t a  pok op , ki  ga j e  o p r a 
vilo m a k e d o n s k o  l ju d s tv o  v ve lik i  
n a ro dnoosvobod i ln i  vojn i .  je vtisnil  
deželi  p eča t  ne s lu t e n eg a  n a p re d k a ,  
č e p ra v  so  s r e d s tv a  in m etode ,  s k a 
t e r im i  mu n e u t r u d n o  k r č i j o  pot. 
m o rd a  tež j e  d o u m l j iv e  za  naše  p o j 
me.

M a k ed o n i j a  j e  d ežel a  ve li k ih  k o n 
t ra s to v .  d eže la ,  v k a te r i  n a p re d e k  
iz r ed n o  naglim  tem p o m  i zpodr iva

zaosta los t .  S i c e r  za k o n t r a s t e  ne p r e 
več o b č u t l j iv  ob i sk o v a le c  bo lah k o  
r az l ik o  m ed  s t a r im  in novim odkr il  
že v sumi p res to ln i c i :  med  s ta r im  
S k o p je m  z ozk im i  u l ic ami ,  p r i t l i k a 
vimi in po  zobu časa  močno n a četimi 
ba j t i ca m i ,  k i  po n ašem  p o jm o v a n ju  
že  zda leč  ne s od ij o  več v m es tn e  
m e je ,  trgov in ic am i,  k i  so  p r e j  p o 
d o b n e  n e u re j e n im  in oneč iščeniin  
u l j n jak o m ,  s k r a t k a :  m ed  č e t r t j o  mu
s l im a n sk ih  m oše j  z b r a d a t im i  h o 
d ž a mi in novim ev ro p s k im  S k o p je m  
z ve lik im i u p rav n im i  in a rh i t e k t o n 
sko  do v r šen im i  pos lo p j i ,  več n a d 
s tr o p n im i  s ta n o v a n j s k i m i  b loki  z z e 
len im i p a rk i ,  š ir ok im i  u lic ami in 
b u l v a r j i  . . . Ali v m in i a tu r i :  med
m a j h n o  in povsem r a z d r to  kočico,  ki  
ima v s k o p ja n s k e m  p r e d m e s t j u  so
l id n o  n a r a v n o  v e n t i l ac i jo  v š tev i ln ih  
s te n s k ih  l u k n j a h  in r a z p o k a h  iz 
te koč ice  j e  p r a v k a r  s top il  č r n o b r a 
da t mož z m u s l im a n s k im  fesom na 
g lavi in r a z t rg a n i m  oblač ilo m na te 
lesu — in m o d ern im  r a d i j sk im  s p r e 
jem n ik o m .  ki  j e  iz n o t ra n jo s t i  p r a v  
te m u s l im a n s k e koč ice  poš il ja l  m elo 
d i je  in zv o k e  ven na ozko  in r a z 
d r a p a n o  stezo,  ki  se  v i je  po s re d in i  
tega  p o č e p n je n e g a  n a s e l j a .  In t ed a j  
j e  bi lo  p r i j e tn o  celo  nam. k o  smo 
zrl i  v o b r a z  te j  s k o p ja n s k i  idili!

O b č u te k  s a m o zav es t i  in ponosa ,  
da so po s to l e t j ih  t ež k ih  bo jev  in 
ž rt ev  napos le d  pr išl i  do  s vo je ga  
k n j iž n e g a  j e z i k a  in n a ro dnos t i ,  po 
k a te r i  s o še  p r e d  v o jno  n e u s m i l j e n o  
st reg li  t a k o  v e le s rb sk i  čaršijco kot 
ve le b o lg a rsk i  šovin is t i  (s ledn ji  še 
zda j  s t e g u j e jo  s vo je  g r a b e ž l j i v e  r o 
k e  po  te j  n a jv e č j i  p r id o b i tv i  m a k e 
d o n sk e g a  l ju d s tv a ) ,  j e  p r ip e l ja l  M a
k e d o n c e  do  tega .  da še  v e dno  ne
u t r u d n o  i zp o p o l n j u j e jo  svoj j ez ik .  In 
m a r  ni  tu d i  v tem k l en a  in u p r a v i 

čena  t e ž n j a  po  s a m obi tn os t i ,  če  se  v

n e k a l j e n e m  ž iv l j e n j s k e m  zagonu  n a 
rod a  tu in t am  u t r n e  tudi k a k š n a  b e 
seda.  ki  j o  m o rd a  r ah lo č u tn o  u h o  j e 
z ikos lovca  ne  p r e n e s e  na moč lahko?

V m a k e d o n s k e m  n a p r e d k u  so ve 
lik i  s p o m e n ik i  d o s le d n o s t i  in v z t r a j 
nos ti ,  s p o m e n ik i ,  ki  j ih  s re č a š  r e d 
ko  k j e  na  b a lk a n s k e m  k r i ž p o t ju .  In 
ta d os le dnos t  j e  v m a k e d o n s k i h  r a z 
m er a h  še  k a k o  p o t r e b n a ,  če  s e  h o 
č e jo  č im p r e j  o d k r i ž a ti t r a d i c io n a ln e  
za osta losti!  Nič č u d n e g a  ni t o re j ,  če 
j e  n e k d a n ja  M a k e d o n i j a  koz se d a j  
t a k o r e k o č  b r e z  teh  žival i ,  k i  so  še 
p r e d  leti  n e u s m i l j e n o  u n iče v a l e  z e - 
l e n j a d  po že i ta k  sk o p o  o b r a s l ih  in 
znač i lno  ru m e n i h  m ak e d o n s k i h  h r i 
bih .  Koze so  za trl i  do k r a j a  in na 
n j ih o v o  m es to  so s to p i le  ve li ke  č r e d e  
m er in iz i ra n ih  ( p o ž l a h tn j e n ih )  ovac.  
Mlado z e l e n j e  se  vse  bo l j  v z p e n ja  v 
v rhove  in s p r e m in j a  nekoč  zelo  e n o 
lično ob l ič j e  te dežel e .  P o n e k o d  r a 
s to  na h r ib ih  s  1250 m e t r i  n a d m o r  
sk e  v i ši ne  že tudi  č e šn j e ,  m a l in e  in 
d r u g e  r a s t l i n e  ž la h tn e g a  s a d j a .  In 
tudi  v inogra d i  se  v idno  p o m ik a j o  
n a v k r e b e r  p ro ti  m o d re m u  n ebu .  S p r 
va  smo j i h  s ic e r  v ideva l i  bo l j  na 
r a v n ic a h  in že j e  kaza lo ,  da  so samo 
tod p lo d n a  t la za ž la h tn o  v insko 
t r to .  P r i  K a v a d a r v ih  in S tip u  pa  nam 
j e  v in o g ra d n i šk i  s t r o k o v n j a k  T o n e  z 
ro k o  kazoč  skoz i o k n o  av to b u s a  na 
p r o s t r a n e  v i n o g ru d e , k i  so se  v z p e 
n ja l i  že  vse  bol j  in bo l j  v i so ko  po 
p o b oč ji h  h r ib ov ,  s u m o zav es tn o  p o j a s 
n j e v a l :  »Po g le jt e ,  tu pa  t r t a  ni  pri  
t le h ,  m ar v e č  jo  im a jo  tudi  v g o r i 
c a h ! «  P r i  t em  j e  Tone  k a j p a k  m er i l  
na na še  gor ic e  in po tem  smo s k u p a j  
z n j im  še  pozno v noč,  k i  j e  že  s 
t em o  o b je l a  ta sv e t,  še  k r a m l j a l i  o 
n e iz m e rn ih  možnos t ih ,  k i  se  tod  s a 
me p o n u j a j o  v in o g ra d n i š tv u ,  če  bo 
z lez lo  d l j e  v vi šave .  In  še  n e k a j ,  
k a r  bo  m o rd a  n a jb o l j  z a n im a lo  s a d 

j a r j e :  z a je c ,  pr i  n as  š e  v e dno  žival ,  
ki  sv o b o d n o  sk a č e  v gozdu o s t r e  p o 
l e m ik e  m ed  lovci in s a d j a r j i ,  j e  v 
M ak ed o n i j i  t a k o r e k o č  že  izven z a k o 
na.  Po  tem  d o lgouhcu  l a h k o  m a h n e  
v sa k d o  izven  z im sk e g a  časa.

N a p a k  bi b i lo  se v ed a  za n ik a t i ,  da 
n e k a t e r i  s ic e r  dos le dn i  u k r e p i  niso 
p r in e s l i  tudi  n e z až e l e n ih  pos ledi c .  Po 
m nožičnem  p oko lu  koz  n. p r .  u g o ta v 
l j a jo .  da s c  j im  j e  od t e d a j  po suš ilo  
p r e c e j  m le k a .  P o n e k o d  j im  ga ce lo  
p r i m a n j k u j e  za deco. Toda  p rob le m  
ne  bi  bil p ro b le m ,  če  ga izn a jd l j iv i  
M akedonc i  ne  bi  zna li  r e š i t i  seb i  v 
do b ro .  R eš i te v  išče jo  z d a j  v sod ob ni  
ž iv in o re j i .  In k a j  so  š e  p o t em  t r e 
n u tn e  t ež a v e  v p r i m e r j a v i  s t is t i m ,  
k a r  b o d o  d oseg li :  p r e u s m e r i t e v  pro 
izv o d n je .  T o r e j  od  k o z e  na v e č k ra t  
d o n o s n e j š e  gov edo !

P R IH O D N J IČ :  V DV EH  INŠT I T U 
TIH.

JESENSKE SLIKE IZ ŠČAVNIŠKE DOLINE
Če n e k o li k o  m o čn e je  d e ž u je ,  j e  

j e s e n  v s r e d n j e m  de lu  Š č a v n išk e  d o 
lin e  n e k o l ik o  d ru g ač n a  kot drugod .  
Sčavnicu p res to p i  b regove ,  in t r a v 
nik i ,  ki  d a j e j o  vse l e to  slabo,  ki slo  
k rm o,  so podob ni m a j h n i m  j e z e r  
k r iž e m  p r e p r e d e n im  s s ta r ik a v im  
v r b je m  in j e l š e v je m .  Še  za  vs il j ivi  
j e s e n s k i  po d lesek  ni  več p ro s to ra  na 
t ra v n ik ih .  T a k a  j e  tu d i  l e to š n ja  j e 
sen v Iv a jn c ih .  O čes la vc ih  in D r a 
go tin cih . . .

»CIM PREJ.  TEM BOLJE«

T a k o  mi j e  d e ja l  o d b o rn ik  l j u d 
s kega  o d b o ra  t ovar i š  Slogovič iz 
Iv a jn c ,  ko  s v a  govo ril a  o  n a m e r a v a 
ni g r a d n j i  k u l tu r n e g a  dom a v I v a j n 
cih.  V I v a jn c ih  so že na večih  zbo
r ih  vol ivcev r a z p r a v l j a l i  o  t em .  Za 
g r a d n j o  so se  og re l i  tudi  gasilci .  
G r e  p r a v z a p r a v  za d o z id avo  ga s il 
s kega  doma.

M a rs ik a t e r e m u  I v a jn č a n u  j e  d a 
ne s  m o rd a  žal.  da  n i m a j o  v vasi  za 

d ru žn e g a  dom a.  Toda  t a k r a t ,  ko so 
grad i l i  z a d ru ž n e  domov e,  so videli  v 
tem p r id o b i te v  zn K r a j  le t r i j e :  p o 
k o j n a  Slogovič in K lem enč ič  in A. 
P i rh e r .  »Če  bi t a k r a t  zg rad i l i  z a 
d ru žn i  dom. bi imeli  d a n e s  v I v a j n 
cih n a jb r ž  t u l i  šolo,« j e  pr ib i l  o d 
b o rn ik  Slogovič.  Kako to? Koliko je  
d a n e s  v P o m u r j u  še  za d ru ž n ih  d o 
mov. ki  ne s lu ž i jo  nob en em u  n a m e 
nu. M a rs ik je  so j i h  tudi u red i l i :  na 
p r im e r  v Lokavc ih ,  Logarov eih i td. 
Ce  bi t a k r a t  sezida li  v Iva n jn c ih  z a 
d ru žn i  dom. si d a n e s  ne bi  r az b i ja l i  
glav  z m is li j o,  k a k o  ured i t i  dv o ran o ,  
k a k o  sezida ti  šo ls k o  pos lo p je .  Da  pa 
j e  šo la v I v a jn c ih  p o t re b n a ,  kaže  
m ed  d r u g im  n a jb o l j  s l i kov it o  to,  d a  
m o ra jo  o troc i  iz I v a j n c  v 5 km  o d 
d a l j e n o  in o d ro čn o  Negov o v šolo.  
P ra v  t a k o  im a jo  d a le č  v šolo otroc i  
iz Očes la vec ,  O č e s la v s k e g a  v rha ,  
G ra b o n o ša ,  G r a b o n o š k e g a  v rh a  in iz 
Cog e t in ec .  Iz vseh teh  k r a j e v  bi  h o 
dil i  o troc i  v iva jn s k o  šolo,  če  . . .

D a n e s  so se  l j u d j e  že odločil i .  Pri  
g r a d n j i  d v o r a n e  bodo pom ag al i  z 
g r a d b e n im  m a te r i a lo m  in s p r o s to 
v o l jn im  de lom. D v o r a n o  bodo u r e 
diLi tako ,  d a  bodo l ah k o  v n j e j  n a 
mest i l i  tudi  k in o ap a r u tu r o .

V K m e t i j sk i  zad ru g i  Iv a jnc i  j e  so 
r a z m e rn o  malo  »koope rantov«. Da  je  
to tako .  pa niso kr iv i  samo k m e t o 
va lci .  S am o  pog lejm o ,  k a k o  j e  bi lo  
s h i b r i d n o  koruzo .  N e k a j  k m e t o v a l 
cev jo  j e  pose ja lo .  Koruz a  j e  k azal a  
s p rv a  zelo  dobro ,  toda uspeh  v j e s e 
ni j e  bil k a j  k l a v r n .  Z a k a j?  L j u d je  
t r d i j o  — b r e z  dvom a im a jo  p r a v  — 
da  ni bilo u sp e h a  zato.  k e r  k m e t i j 
sk i  s t r o k o v n j a k i  n iso  d a ja l i  noben ih  
s t r o k o v n ih  n a sv e to v  g l ed e  u m etn ih  
gno j il .  No. pr i  ž i t a r icah  k aže  n e k o 
l ik o  b o l je ,  toda  t i s t i ,  ki  i šč e jo  pri  
vsaki s tv a r i  le s la b e  s t r a n i ,  so pr išl i  
na svoj raču n ,  k o  so  p r e d  j e s e n s k o  
s e tv i jo  govor il i :  » ,Gor s te  p l ač a l i ’ pri  
h ib r id n i  k o ruz i ,  pa bi  še  rad i  pri  
pšenici!«

Negova.  Na dvor iš ču  s ta r e g a  g r a 
šč in sk eg a  p o s lo p ja  d a n  za d n e m  r a z 
k l a d a j o  j a b o l k a .  K m e t i j sk a  z a d ru g a  
im a v g r a j s k ih  p r o s to r ih  s v o je  s k l a 
d išče.  S k la d iš č e  k m e t i j s k e  z a dru ge ,  
n e k a j  s ta n o v a n j  in m a j h e n  o d e r  zn 
»prvo silo«,  to j e  vse,  k a r  p r e m o r e  
ta o g rom na  z id ina ,  ki  že  s to l e t j a  
k l j u b u j e  čusu.  Že nič ko l ik o  p r e d l o 
gov se  j e  po rodilo ,  čemu na j  bi 
služ il  ta g r ad .  N e k a te r i  so p r e d l a g a - 
li, n a j  bi p r e u r e d i l i  g r a j s k e  p r o s t o 
r e  v gos tišče.  O k o l ica  j e  r e s  lepa ,  
š e  p r a v  p o se b e j  ob  g r a j s k ih  r i b n i 
kih .  Za n e k a j  t ak e g a  p a  so  p o t r e b n a  
s re d s tv a .

To da ,  n a j  bi  služi lo g r a j s k o  p o 
s lo p j e  t em u ali  on e m u  n a m e n u ,  za 
okolico ,  ki  š e  v e dno  čuti ,  da so se 
še  p r e d  n ed av n im  s p re h a j a l i  za temi 
zidovi go sp o d je  T r a t tm an sd o r f i ,  bi 
p o m en i lo  to mnog o mnog o . . .

J u š  Makov ec

(N adaljevanje s 1. st rani) 
so  ob se g a l a  vsa p o d r o č j a  našega  živ
l j e n j a  od p r o ra č u n a  do  cen  učbeni
ko v in do m e d n a r o d n ih  odnosov,  ki  
z a d e v a j o  n a š o  d rža v o .  T a k o  vpraša 
n ja  ko t  odg ovo r i  so  vz bud ili  mnoge 
r a z p r a v e  in pogo v o re  tak o  v skup
šč in sk i  d v o r a n i  k o t  na  hodn ik ih .  Na 
ob eh  m es t ih  j e  b i la  e n a k o  živahna 
r a z p r a v a ,  ki  pa  s e  j e  na da ljevala 
celo  v r e s t a v r a c i j a h  in d rugo d, k je r  
so  s e  l ju d s k i  p os la nc i  s rečava li .  Na 
ta nač in  so  se  p o jav i la  med l jud
sk im i  po s lanc i  m n e n j a  in vp rašanja,  
na l a t e r e  s ic e r  m o rd a  sp loh  ne bi 
po misl i l i  in bod o go tovo v bodoče 
i zp o d b u d i l e  r e š e v a n j e  še  tega ali 
on ega  p r o b le m a ,  ki  bi  ga morebiti  
s p re g l e d a l i  al i  pa bi  obravnavali  
p r e c e j  p o z n e je .  T a k š n a  metoda  dela 
n ašeg a  n a jv i š j e g a  predstavn iškega  
te l e s a  j e  v s e k a k o r  mnog o obetajoča.

H u m o r e s k a

O S E B N I  Z D R A V N I K
Biti  o se b n i  z d ra v n i k  ni  l a h k o  za d ev a ,  s a j  so  n e k a te r i  bolniki  

t a k o  t rm a s t o  n e o z d ra v l j i v i .  Ko j im  z d ra v n i k  p r e d p i š e  z a ra d i  tega,  ker  
i m a jo  t ež a v e  v č r e v e s ju ,  o d v a j a l n o  s re d s tv o ,  so  že na s le d n j i  dan pri  
z d ra v n i k u ,  k i  n a j  j im .  za b o ž jo  vo ljo ,  p r e d p i š e  z d rav i lo  za ustav
l j a n j e .

T o r e j  s t ak im i  bo ln ik i  j e  k r iž .  In k a k o  so  n e n a v ad n o  radovedni! 
Vsak  d a n  v p r a š u j e j o  z d ra v n i k a ,  k a j  p o m en i  to. če  j im  brn i v levem 
ušesu ,  če  im a j o  po  t r i d n e v n e m  pos tu  v že lodcu ob ču te k  lakote,  če jih 
o b l i j e  k u r j a  pol t .  če  g r e d o  m im o b a n k e ,  če  — n a jb r ž  ne kol iko natr
k a n i  — p o g l e d a j o  t a k o  m očn o  n a v z k r i ž ,  da  v id ij o  n a m e s to  enega pred
m eta  k a r  tr i ,  če  j ih  ob  s l a b e m  v r e m e n u  s t ru ž e  po noht ih  in še in še. 
C e  ho č e te  bit i  d o b e r  osebn i  z d ra v n i k ,  m o ra t e  bit i  p r e k l e to  podkovani,  
da ne  b o s te  e n k r a t  r ek l i ,  da j e  to išias,  d r u g ič  da ko lera  ali driska,  
k a j t i ,  l a h k o  se n a m r e č  zgodi,  d a  b o d o  de le ž n i  pac ien t i  pr i  želodčnem 
k a t a r j u  r ic inovega  o l ja .

Č e  č lo vek  vs e  to u p o š te v a ,  l a h k o  t rd i .  da im a jo  določeno mnenje 
p ac ie n t i  o z d r a v n i k ih  in z d ra v n ik i  o p ac ie n t ih .  V e n d a r  se morama 
l j u d j e  s p r i j a z n i t i  tudi  s t ak im i  z a d ev a m i .  Rec im o tako :

P r i j a t e l j  j e  k u p i l  av to .  Nov , s v e ta l ,  da se  ga j e  še sonce sramo
va lo.  In j e  vozili, Mesec,  d v a ,  t r i  . . .

Že j e  mis li l ,  da  j e  n a re d i l  k r i ž  čez vse  m eh a n ik e .  Niti ficka jim 
ne d a m  zasluž it i ,  se  j e  z a k l i n j a l .  N e k e g a  l epega  dne  pa je  dobil 
av to  » t em p e ra tu ro « .  K a z n o  j e  bi lo.  da  mu ni več do d i rk an ja  po 
d r n k a s t ih  ce s t a h .  K o m a j  da ga j e  p r iv l e k e l  d o  p rv eg a  mehanika.  Ta 
fij j e  po tis n il  oča la  g lo b o k o  na  k o n ico  no su ,  na re d i l  n e k a j  krogov 
o k r o g  av to m o b i la ,  p r iv i l  t r o j e  v i j a k o v  in a v to  j e  bil spe t  zdrav. Dva 
dn i  se  j e  poču ti l  a v to  z e lo  do b ro ,  n a j b r ž  v e li k o  b o l je  kot lastnik, 
ki  j e  bil  za n e k a j  t is o č a k o v  l a ž j i .  P o t e m  se j e  spe t  ustavil .  Ko je 
p r i j a t e l j  t a k o  po m n o g ih  d ra s t i č n i h  e p iz o d a h  nn cesti  obredel naj
m a n j  de se t  m e h a n i k o v ,  k i  so  d r u g  za d r u g im  p r iv i ja l i  iste vijake,  po
p r a v l j a l i  isto n a p a k o ,  se  j e  e n a j s t i č  s p e t  zn a še l  pr i  m ehaniku , ki mu 
j e  p r v i  p o p r a v l j a l  vozilo.  In  p r a v  to,  s k o r a j d a  n a k l ju č je ,  j e  oboga
ti l o p r i j a t e l j a  z no vo  ž iv l j e n j s k o  m o d ro s t jo .  T a k o  kot  prvič si je 
tu d i  t o k ra t  o g l edova l  m e h a n i k  a v to  n a j p r e j  od da leč.  Samo še goba. 
p o m o če n a  v p r i s tn em  d o m ač e m  k i su .  mu j e  m a n j k a la.  in bil bi podo
ben s r e d n j e v e š k i m  p o g reb c e m  ob  e p id e m i j a h  kuge . Končno je le 
p r i s to p i l  k vo z ilu  in k o t  p r v ič  p r iv i l  t i s t i h  n e k a j  vi jakov . Avto je 
z a b rn e l .  Toda  n i t i  z d v o r i š č a  še  ni pr iv oz i l  in že  j e  pr iče l  dobivati 
»vročino«. P r i j a t e l j  j e  u s ta v i l  in p o k l ic a l  m eh a n ik a .  Ta je  najprej  
d e b e lo  po g leda l  a v to .  n a to  l a s tn ik a .  Ko pa mu j e  voznik povedal, 
da  j e  p o p r a v l j a l o  to  o k v a r o  že n a j m a n j  d e s e t  m ehan ikov ,  in da tiči 
»bolezen« n a j b r ž  n e k j e  d r u g je ,  j e  m e h a n ik  posinel  od jez e  in skoraj 
z a k r i č a l :  »Č lovek bo ž ji ,  z a k a j  pa p o t em  tega ne  poveste,  sa j  to je 
t o r e j  že p o p r a v l j e n o ,  t a k o r e k o č  o z d ra v l je n o !«  Niti  č e tr t  ure  ni po
t e k lo  in m e h n ik  j e  na še l  o k v a r o  čis to  d r u g je .  T a k o  av to  je dober 
še  d a n e s ,  p r i j a t e l j  pa  j e  od  t is te ga  d n e  n a red i l  zn avto poseben 
z d ra v s tv e n i  k a r t o n ,  na  k a t e r e g a  za p iš e  v sa k o  s p re m e m b o  -tempera
tu re «  s v o je g a  vozila.  Da. to j e  p r i  n j e m  po t reb n o ,  k e r  ima namreč 
ze lo  s la b  spom in .

Juš
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